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Vilde sommerfugl

Sommerfuglens liv er hverken 
smukt eller idylisk men en 
daglig kamp for overlevelse og 
territorium. På Amager Fælled 
deler sommerfugleekspert 
Lars Andersen sine indsigter 
om de misforståede flyvere

Fortsat 40 km/t på 
Artillerivej

Politiet har sagt nej til, at 
fartgrænsen på Artillerivej 
kan sænkes til 30 km/t. 
Kommunen klager ikke over 
beslutningen og dropper i 
stedet planerne.

Ny metro i høring

Byggeriet af en ny metrosta-
tion i Axel Heides Gade vil 
medføre store støjgener og 
trafikale omlægninger. Nu 
er metroplanerne i offentlig 
høring.

15. august 2024 
32. ÅRgaNg  NR. 07

efter massivt pres afblæser kommunen udskældte træplaner

Yoga,  t ræning & soc ia l  ve lvære

Unlimited klasser i 1 måned til halv pris 

– KUN 224,50 KR. (tilbuddet gælder til 31/8)

www.KomYOUnity.studio

Træn 
alt det 
du vil

Islands Brygge 70 (i bunden af Sirius-tårnene)

Kommunen dropper at plante et nyt vejtræ foran Slagterens Smørrebrød og Delikatesse. Det sker efter flere ugers kampagne 
på sociale medier og hundredevis af underskrifter mod træet        side 10 og 11                                                                               

TANGOBAR / NJALSGADE 23D / ISLANDS BRYGGE
LOKALEUDLEJNING / TANGOSKOLE / KURSER OG FOREDRAG

DU har brug for et lokale til din fest 
Konfirmation / Bryllup / Fødselsdag,
eller bare en god fest

VI har et fantastisk lokale på Bryggen, 
og hjælper dig gerne med at arrangere 
festen

Ring til Linus 27 11 24 10 og få en snak 
om mulighederne
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Kommunen opgiver at sænke 
fartgrænsen på Artillerivej
Det vil fortsat være tilladt at køre op til 40 kilometer i timen forbi skoler, 
daginstitutioner og fritidstilbud på Artillerivej. Københavns Kommune har 
nemlig opgivet sin plan om at nedsætte hastighedsbegrænsningen til 30 
kilometer i timen

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Fartgrænsen bliver allige-
vel ikke sænket fra 40 kilo-
meter i timen til 30 kilome-
ter i timen. Det var ellers et 
af kardinalpunkterne i afta-
len ‘KBH ned i fart’, hvor et 
flertal i Borgerrepræsenta-
tionen i 2022 besluttede at 
sænke hastighedsbegræns-
ningerne med ti kilometer i 
timen i store dele af Køben-
havn. Blandt andet på Artil-
lerivej, hvor fartgrænsen på 
strækningen fra Njalsgade 
til Rundholtsvej skulle sæn-
kes til 30 kilometer i timen 
og den resterende stræk-
ning til Vejlands Allé til 40 

kilometer i timen. 

‘Nej’ fra politiet
Men nu er planerne for 
stykket mellem Njalsgade 
og Rundholtsvej altså sløj-
fet. Det bekræfter Teknik- 
og Miljøforvaltningen:

- Artillerivej opfylder 
ikke kravene i hastigheds-
bekendtgørelsen til en ha-
stighedsbegrænsning på 30 
kilometer i timen, da vejen 
har gennemkørende trafik 
og ikke ligger i et beboel-
sesområde, oplyser forvalt-
ningen.

På den baggrund har 
politiet afvist kommunens 
ansøgning om at sænke 
fartgrænsen, og derfor læg-

ger forvaltningen nu planen 
helt ned.

- Forvaltningen har valgt 
ikke at arbejde videre med 
andre løsningsmuligheder 
på denne strækning, da det 
er en fordelingsgade. Det er 
vanskeligt at opfylde betin-
gelserne for 30 kilometer i 
timen på fordelingsgader, 
fordi fordelingsgaderne 
skal sikre forbindelsen mel-
lem bydelene og dermed 
har gennemkørende trafik 
og herunder også bustrafik 
(linje 68), oplyser Teknik- 
og Miljøforvaltningen. 

Klager til ministeriet
Anderledes forholder det 
sig for strækningen mellem 

Rundholtsvej og Vejlands 
Allé. Her har kommunen 
søgt om tilladelse fra poli-
tiet til at sænke fartgræn-
sen fra de nuværende 50 
kilometer i timen til 40. Og 
her agter forvaltningen at 
tage sagen videre, hvis poli-
tiet vender tommelfingeren 
nedad.

- På Artillerivej mellem 
Vejlands Allé og Rundholts-
vej er hastighedsgrænsen 
i dag 50 kilometer i timen. 
Hvis politiet afviser at 
sænke hastigheden til 40 
kilometer i timen, vil for-
valtningen klage til Trans-
portministeriet.

Fartgrænsen på Artillerivej mellem Njalsgade og Rundholtsvej bliver alligevel ikke sænket til 30 kilometer i timen. 

småt med støjklager over eM
Kun ni gange er der blevet klaget over larm fra storskærmsarrangementerne 
af fodbold-EM i Havneparken denne sommer

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Selvom tusindvis af ro-
ligans valfartede til Hav-
neparken, da TV2 i samar-
bejde med Fodboldfesten.
dk viste samtlige kampe 
ved sommerens fodbold-
EM på storskærm, har 
kun meget få naboer til ar-

rangementerne klaget til 
Københavns Kommunes 
støjvagt. Faktisk har støj-
vagten kun modtaget i alt 
ni klager i løbet af de fire 
uger slutrunden stod på. 

Alle klagerne er modta-
get i slutrundens første to 
uger, og ingen dage har 
mere end to personer kla-
get. Den sidste klage kom 

den 29. juni ved ottende-
delsfinalen, hvor Tyskland 
sendte Danmark hjem 
med resultatet 2-0. Her-
efter stilnede festen tilsy-
neladende så meget af, at 
det ikke gav anledning til 
f lere støjklager. 

Flere borgermøder 
om ny cykel- og 
gangbro
Københavns Kommune planlægger 
flere borgermøder om den planlagte 
cykel- og gangbro mellem Enghave 
Brygge og Islands Brygge
Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Københavns Kommune er 
i gang med at udarbejde 
en udvidet foranalyse af en 
ny cykel- og gangbro, der 
skal forbinde Lyngholm på 
Enghave Brygge med Sirius 
Plads på Islands Brygge. 
Broens linjeføring er stadig 
på tegnebrættet, og kom-
munen arbejder tæt sam-
men med rådgivere om at 
udvikle forskellige design-
muligheder for broen og 
dens landinger.

Når forslagene er blevet 
mere konkrete, vil de blive 
præsenteret for beboere, 
virksomheder og andre in-
teressenter i de to områder, 
hvor broen efter planen 
kommer til at lande. Her i 
bydelen drejer det sig om 
området omkring de to Si-
rius tårne på den sydlige del 
af Islands Brygge.

Borgermøde i 
september
Det første borgermøde er 
planlagt til at finde sted tirs-
dag den 3. september fra kl. 
18.00 til 20.00. Mødet vil 
give deltagerne mulighed 
for at få indblik i de forskelli-
ge designforslag og komme 
med deres input til, hvordan 
broen og landingerne bedst 
kan udformes. 

Mødested og dagsor-
den ligger ikke fast endnu, 

men der bliver udsendt en 
indkaldelse i god tid. Der-
udover planlægger kommu-
nen at afholde endnu et bor-
germøde i november, hvor 
projektets udvikling vil 
blive diskuteret yderligere.

Mellem de to større bor-
germøder vil der også blive 
arrangeret mindre møder 
for beboere på henholdsvis 
Enghave Brygge og Islands 
Brygge. Disse møder vil 
give mulighed for en dybere 
dialog om de lokale forhold 
og de specifikke bekymrin-
ger og ønsker, der måtte 
være i de respektive områ-
der.
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Byggeriet af ny cykel- og gangbro over 
Artillerivej er startet

Tekst og foto: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Byggearbejdet på en ny cy-
kel- og gangbro over Artille-
rivej i krydset ved Vejlands 
Allé er gået i gang. Ifølge 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen bliver selve broen løftet 
på plads hen over vejen til 
marts, og broen står efter 
planen færdig i andet halvår 
af 2025.

Den nye bro har været 
længe undervejs. Helt til-
bage i 2014 blev der afsat 
penge på det kommunale 
budget til den planlagte 
bro, som er en del af ‘indre 
ringrute’; en super-cykelsti, 
der løber fra Østerbro til 
Sundby via Nørrebro, Fre-
deriksberg, Vesterbro og 
Sydhavn. Broen skal gøre 
det lettere og mere sikkert 
for cyklisterne at krydse Ar-
tillerivej.

Brobøvl
Men broprojektet stødte 
hurtigt på problemer. Om-
rådet ligger på en blanding 
af gammel havbund og los-
seplads, hvilket gjorde det 
kompliceret at bygge på. 
Derudover blev processen 
yderligere kompliceret af, at 
hovedforsyningsledninger-
ne for el, gas og data til Sve-
rige løber dér, hvor broen er 
planlagt. Derfor skulle der i 
første omgang flere geotek-
niske undersøgelser til, og 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen oplyste i 2016, at “det 
har vist sig at kræve mere 
omfattende byggemetoder 
end ventet.” 

Efter at have været forsin-
ket blev broen sat helt i bero 
i 2018. Det skyldtes, at Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
afventede en endelig afkla-
ring på de byggeplaner på 
Amager Fælled, som på det 
tidspunkt var oppe i luften, 
ligesom linjeføringen af den 
mulige fremtidige havne-
tunnel også skulle falde på 
plads.

Busstop og byggeplads
Men nu er nøglen sat i tæn-
dingen, og arbejdet med at 
opbygge broens ramper er 
gået i gang. Sideløbende 
bliver broens fundamenter, 
søjler og vederlag støbt. 

Arbejdet på broen be-
tyder også, at nogle af de 
omkringliggende områder 
bliver inddraget til bygge-
plads, ligesom trafikafvik-
lingen også ændrer sig. I 
den første fase af byggeriet 
er busstoppestedet ved Vej-
lands Allé omlagt til øst for 
Artillerivej, og cykelstien 
øst for Artillerivej er mid-
lertidigt omlagt rundt om 
den runde parkeringsplads 
i det sydvestlige hjørne af 
Amager Fælled. 

Allerede nu er selvsamme 
parkeringsplads indhegnet 
til Byggeplads frem til juli 
2025. Derudover skal bili-
ster, der benytter vejen ‘Ved 
Slusen’, fremover bruge ind-

kørslen ved BMX-banerne, 
hvilket hidtil er foregået 
midt i krydset Artillerivej/
Vejlands Allé. 

Når broens fire fag, der 
bliver udført i stål, bliver 
løftet på plads hen over 
broen til næste forår, vil 
krydset Vejlands Allé/Artil-
lerivej blive afspærret om 
aftenen og i weekenden.

På et normalt hverdags-
døgn krydser 5.100 cykli-
ster Artillerivej. Forvaltnin-
gen forventer en stigning 
i antallet af cyklister, når 
broen er færdig.

Efter ti års ventetid er arbejdet på en ny cykel- og gangbro over Artillerivej 
gået i gang. Broen er efter planen klar til brug i slutningen af 2025

Ramperne til den nye cykel- og gangbro over Artillerivej tager form.

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 21.00 · Alle andre dage 12.00 – 21.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

Levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter

To af Bryggens 365discount-butikker lukker
Med Salling Groups opkøb af 35 COOP-butikker over hele landet mister 
Islands Brygge to af sine 365discount-butikker, som vil blive konverteret til 
enten Netto eller Føtex Food

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Snart må Islands Brygge 
vinke farvel til de to 365dis-
count-butikker i henholds-
vis A-house og i Metropolen 
ved Islands Brygge metro-
station. Begge butikker er 
nemlig blevet solgt til Sal-
ling Group som del af et 
stort opkøb, hvor COOP har 
afstået i alt 35 butikker over 
hele landet; heriblandt 25 
365discount-forretninger.

Oprindeligt fremgik kun 
butikken ved metrostatio-
nen af listen over butikker, 
der var blevet opkøbt af 
Salling Group. Men senere 
kunne mediet København-
LIV fortælle, at også forret-
ningen i A-house var blevet 
solgt. 

Handlen afventer stadig 
godkendelse fra de danske 
konkurrencemyndigheder. 

Så snart afgørelsen falder, 
vil Salling Group offentlig-
gøre, hvad der vil komme 
i stedet for de to 365dis-
count-butikker.

365discount i Njalsgade 

13 fortsætter uændret i 
COOPs regi.

365discount i A-house og ved 
Islands Brygge metrostation 
er blevet solgt til Salling 
Group og vil blive til enten 
Netto eller Føtex Food.

Strikkefestival  
i hjertet af  
København

Pakhusstrik 2024 6.— .8 september
nordatlantens.dk/pakhusstrik

P-plads udlejes
A/B Jutlandia Hus i Erik Eriksens Gade  

har en ledig plads  
i p-kælderen 

 
Pris kr. 825 pr. måned 

 
Kontakt Finn på  

tlf. 25 24 50 40 ved interesse
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Amagers rammemand 
      Professionel indramning
      på eget værksted 

· Indramning af malerier,  
  litografier og plakater
· Alu- og trærammer  
  på specielle mål  
  samt standard mål

Åbent: man-fre 08.00-17.00 · lør 10.00-14.00 
Oliebladsgade 5 · 2300 S · 32 59 00 88

Grundlagt 1987

Alt glarmesterarbejde

udføres professionelt

kjaerulff@kjaerulff-tietze.dk

Kvæg og heste på vej på halvdelen af 
Amager Fælled 
Helt op til 50 procent af Amager Fælleds arealer kan blive hjemsted for kvæg, 
heste og andre græssere. Det besluttede Borgerrepræsentationen kort før 
sommerferien. Flere partier var dog bekymrede for udsigten til flere indhegnede 
arealer på naturområdet

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

I dag har besøgende på 
Amager Fælled mulighed 
for at støde på både vildhe-
ste og højlandskvæg flere 
steder på naturområdet. 
Men fremover kan endnu 
større dele af fælleden blive 
beboet af heste, kvæg og 
andre græssere. Teknik- 
og Miljøforvaltningen skal 
nemlig undersøge, hvordan 
de nuværende græsnings-
folde kan udvides, og helt 
op til 50 procent af Amager 
Fælled kan blive hjemsted 
for græssende dyr. Det sker 
på baggrund af et forslag i 
Borgerrepræsentat ionen 
fremsat af Enhedslisten, 
Socialdemokratiet og Alter-
nativet.

Naturpleje
I dag går der græssere på 
cirka en femtedel af fælle-
dens samlede areal, og dy-
rene udfører faktisk et vig-
tigt stykke arbejde. Når de 
græsser, tynder de ud i ve-
getationen og spiser blandt 
andet nogle af de invasive 
plantearter, der ellers ville 
vokse amok og udkonkurre-
re mindre og lyskrævende 
planter. Dyrenes afføring er 
guf for insekter, og når de 
roder i jorden, er de med til 
at blødgøre den, hvilket gi-
ver gode vækstbetingelser 
for planter. Dertil kommer, 

at græsserne bærer frø i de-
res pels, som derfor bliver 
spredt, når dyrene bevæger 
sig rundt i foldene, til gavn 
for biodiversiteten. Af den-
ne årsag lægger forslaget 
også op til, at der skal ska-
bes bedre sammenhæng 
mellem foldene ved hjælp 
af blandt andet færiste, så 
dyrene kan færdes mere frit 
på større områder og der-
med sprede frø over endnu 
større arealer. 

stødhegn 
Forslaget blev vedtaget af 
et stort politisk flertal, men 
ikke alle partier var lige be-
gejstrede for 50 procents-
målsætningen. Særligt SF 
udtrykte bekymring for 
udsigten til, at en stor del af 
det populære naturområde 
hegnes ind. 

- Det er ikke nødvendigvis 
en god idé at kombinere de 
1,24 millioner besøgende, 
der hvert år er på Amager 
Fælled, med større græs-
ningsarealer, sagde Astrid 
Aller (SF) og fortsatte:

- Vi har en bekymring 
for, at det at sætte et mål 
om specifikt 50 procent 
til græsserne vil betyde, 
at de, der bruger området 
rekreativt, vil ende med at 
føle, at de ikke kan bruge 
det så meget (...) Kan man 
gøre nogle andre ting for 
biodiversiteten, som måske 
ikke betyder, at vi indheg-
ner nogle områder, så en 

standard københavner ikke 
nødvendigvis føler sig tryg 
ved at gå ind? 

En bekymring som Chri-
stopher Røhl Andersen fra 
Det Radikale Venstre til-
sluttede sig: 

- Det er vigtigt for os, at 
Amager Fælled er for alle, 
og at vi tænker på, at alle 
får bedst mulig adgang til 
Amager Fælled. Derfor be-
kymrer vi os også om de 
begrænsninger, det vil have 
at indhegne 50 procent af 
arealet.

Også i Venstre blev idéen 
om flere hegn på Fælleden 
mødt med rynkede bryn:

- Hvis man indhegner 
halvdelen af Amager Fælled 
med stødhegn, er der ikke 
ret mange, der vil gå der-
ind. Vi skal også tænke på 

ting som beredskab. Hvem 
skal passe på dyrene, hvis 
der kommer ekstremt vejr, 
undrede Cille Hald Egholm 
(V) sig? 

Venstre foreslog derfor, 
at forslaget skulle sendes 
tilbage til Teknik- og Miljø-
udvalget og slibes af i kan-
terne. Men da der ikke var 
opbakning til dette, stemte 
partiet i stedet mod forsla-
get som helhed. SF og Det 
Radikale Venstre støttede 
den del af forslaget, der 
handlede om at undersøge 
mulighederne for at ud-
vide græsningsarealerne i 
samarbejde med lokal-inte-
ressenter og NGO'er, men 
stemte imod 50 procents-
målsætningen. 

Forvaltningen undersøger om helt op til 50 procent af Ama-
ger Fælled kan laves til græsningsfolde for store græssere 
som kvæg og heste. 

Hair by DaHl
Islands Brygge 1 B · Tlf. 32 54 81 02 · hairbydahl.dk 

Åbningstider: Man.: lukket · 
Tirs., ons., tors., og fre.: 9.30- 17.30 · 

Lør.: 9.00-13.00
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PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 809,21/md.
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.456,55 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2023

Henvendelse: Aps Freden-Invest, c/o Ret&Råd 
Ejendomsadministration, Carlsbergvej 32, 3400 Hillerød 

tlf. 4820 7434, adm@ret-raad.dk

Find Bryggebladet på Facebook og bliv 
venner med os dér! Her kan du følge med 
i vores opdateringer og give os tip om 
vores lokalområde.

FACEBLADET

Kogræsserlaug klar på flere kvæg
Københavns Kogræsserlaug hilser idéen om mange flere kvæg på Amager 
Fælled velkommen
Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Helt op til 50 procent af Ama-
ger Fælled kan blive hjem-
sted for kvæg, heste og andre 
store græssere. Før sommer-
ferien besluttede politikerne i 
Borgerrepræsentationen, at 
det skal undersøges, hvordan 
mere - måske helt op til halv-
delen - af fælleden kan gøres 
til græsningsareal.

Masser af mad
Hos Københavns Kogræs-
serlaug, der allerede nu har 
både højlandskvæg og ex-
moor ponyer gående på dele 
af fælleden, ser man positivt 
på udsigten til en stor udvi-
delse.

- Helt generelt mener vi, at 
det er rigtigt godt, at så meget 
som muligt af Amager Fæl-
led afgræsses året rundt med 
store græssere. Al erfaring 
og videnskabelige undersø-
gelser viser, at afgræsning 
med store græssere er den 

bedste form for naturpleje, 
der findes, fortæller næstfor-
mand i Københavns Kogræs-
serlaug, Kirsten Heering.

Hun tilføjer, at det naturlig-
vis skal ske med stort fokus 
på dyrevelfærd, men at dette 
heller ikke burde være noget 
problem. 

- Der skal holdes daglige 
tilsyn med dyrene, og deres 
fodertilstand skal, især om 
vinteren, løbende vurderes. 
Græsningstrykket (red. an-
tal dyr per hektar) skal være 
så tilpas, at der er mad nok 
til alle dyr året rundt. Hvis 
der kommer en særligt hård 
og lang vinter, skal der også 
undtagelsesvis være mulig-
hed for at tilskudsfodre, hvis 
det bliver nødvendigt, forkla-
rer hun og uddyber:

- Dyrene skal ifølge lovgiv-
ningen have læskure og ad-
gang til tørt leje. Vi ser dog, at 
hestene stort set ikke bruger 
læskurene om vinteren. De-
res tykke vinterpels modstår 
fint både regn og sne. Deri-
mod er hestene glade for sku-

rene om sommeren, fordi der 
da er færre stikkende insek-
ter dér end under de ellers 
mange skyggefulde træer.

Fodring forbudt
Kirsten Heering deler ikke 
umiddelbart den bekymring, 
der under debatten i Borger-
repræsentationen blev ud-
trykt for, at det potentielt kan 
være farligt at lukke flere, 
store dyr ud på Amager Fæl-
led, der hvert år besøges af 
tusindvis af mennesker. Det 
har i hvert fald ikke været et 
problem hidtil.

- Det har i de år, Køben-
havns Kogræsserlaug har 
eksisteret, ikke været noget 
stort problem at have kvæg 
og heste på Amager Fælled, 
hvor der er mange besøgen-
de. Dyrene er ikke nu - og 
vil heller ikke i fremtiden 
blive - samlet på små arealer. 
Dyrene går nu - og kommer 
også i fremtiden til at gå - på 
meget store arealer med få 
dyr pr. hektar. De er ikke 

håndtamme, de er nysger-
rige, men går oftest væk, når 
nogen nærmer sig, forklarer 
hun og tilføjer:

- Et par enkelte gange har 
vi oplevet, at besøgende er 
blevet forskrækkede, fordi 
en af kvierne oplevedes for 
opsøgende. Vores holdning 
er, at hvis et dyr bliver for op-
søgende, skal det fjernes fra 
foldene. Men det har heldig-
vis aldrig været nødvendigt. 
Det har dog været nødven-
digt at sætte nye og flere fod-
ring-forbudt-skilte op. Det er 
vigtigt, at de besøgende ikke 
fodrer dyrene, hverken med 
medbragt foder eller med 
græs fra arealet. Hvis dyrene 
vænnes til at få mad af besø-
gende, bliver de opsøgende, 
og det kan skræmme mange 
og skabe farlige situationer. 
Hunde skal selvfølgelig føres 
i snor. Et par gange har vi set 
især hestene være skræmte 
af løsgående hunde.



 
 

 

 

  

Uanset hvordan du bruger havnen, 
så er appen KBH Havn uundværlig. 
Hér kan du nemt se, hvor du må bade og fiske. Eller 
hvordan reglerne er for sejlads i havnen. 
 
Du får opdaterede oplysninger om vejr, vind, aktuel 
uv-stråling, vandkvalitet og vandtemperatur. Og er 
du kajak eller SUP-entusiast, får du masser af  
inspiration til, hvor du kan udforske havnen og ro 
og padle sikkert.  

Med andre ord – med appen i lommen kan du 
nyde havnen på tryg og sikker vis.

Hent appen på byoghavn.dk/app eller  
scan QR-koden

KBH Havn
Appen til alle os 
der       havnen
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Ny metrolinje i offentlig høring
De næste otte uger er det muligt at komme med input og indsigelser til den planlagte nye metrolinje M5, der 
blandt andet kan få en station i Axel Heides Gade. Byggeriet af den nye station vil medføre store støjgener og 
trafikale omlægninger i årevis
Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Metroselskabet/
KK
redaktion@bryggebladet.dk

Beboere i og omkring Axel 
Heides Gade har udsigt til 
store støjgener både dag 
og nat i lange perioder, når 
byggeriet af en ny metrosta-
tion ved Bryggebroen går 
i gang. Det fremgår af den 
miljøkonsekvensvurdering, 
der er lavet forud for den 
endelige vedtagelse af den 
nye metrolinje M5. Miljø-
konsekvensvurderingen er 
nu sendt i offentlig høring 
frem til den 26. september. 
Det betyder, at alle borgere 
nu har mulighed for at give 
deres mening om indholdet 
i rapporten til kende. Det 
sker på kommunens hø-
ringsportal blivhoert.kk.dk 

en kort, en lang
Den kommende metrolinje 
kan ifølge rapporten for-
løbe på to forskellige må-
der. Enten som en kort lille 
blindtarm fra Østerport til 
Lynetteholm med kun tre 
stationer. Den anden mu-
lighed er en langt mere om-
fattende linjeføring fra Ho-
vedbanegården via Islands 
Brygge, Amagerbro, Klø-
verparken og Refshaleøen 
til Lynetteholm. Denne løs-

ning vil få hele ti nye statio-
ner; blandt andet i Axel Hei-
des Gade ved Bryggebroen.  

Trafikåre bliver 
afspærret
Bliver denne linjeføring 
vedtaget, kan beboerne 
i området omkring Axel 
Heides Gade se frem til en 
årelang periode med byg-
gelarm og trafikalt bøvl. 
En stor del af Axel Heides 
Gade fra Erik Eriksens 
Gade til Axel Heides Plads 
vil nemlig blive inddraget 
til byggeplads. Det betyder, 
at gaden Islands Brygge vil 
blive skåret midt over og 
lukket for biltrafik, mens 
arbejdet står på. Og det vil 
sende 2-3.000 flere biler via 
Artillerivej hver eneste dag. 
Det fremgår af miljøkonse-
kvensvurderingen.

Nattestøj
Selve byggeriet kommer 
også til at støje mere, end 
hvad grænseværdierne til-
lader, i sammenlagt et år af 
anlægsperioden. Både dag 
og nat. Dette fremgår også 
af miljøkonsekvensvurde-
ringen, hvori det også bliver 
vurderet, at naboerne til 
metrobyggepladsen i Axel 
Heides Gade bliver blandt 
de mest støjplagede køben-

havnere, mens byggeriet 
står på.

Borgermøde på 
Bryggen
Miljøkonsekvensvurderin-
gen er i offentlig høring på 

Københavns Kommunes 
høringsportal blivhoert.
kk.dk frem til den 26. sep-
tember. I den forbindelse 
bliver der også afholdt to 
borgermøder. Det første 
finder sted i Kulturhuset 
Islands Brygge den 21. 

august klokken 19-21. Der-
udover bliver der afholdt et 
digitalt borgermøde den 27. 
august klokken 16-19.

Afgiv et høringssvar på 
blivhoert.kk.dk

Byggepladsen for den nye 
metrostation ved Bryggebro-
en kommer til at inddrage en 
stor del af Axel Heides Gade 
og lukker trafikken på gaden 
Islands Brygge i op til fire år. 

Bryggen risikerer at miste sin hukommelse
Bryggens Lokalhistoriske Forening og Arkiv må lukke og slukke, hvis der ikke findes midler til at dække foreningens 
husleje ved efterårets budgetforhandlinger. Tusindvis af Brygge-historiske fotos, genstande og erindringer risikerer 
at gå tabt
Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Islands Brygges 
Lokalhistoriske Forening og 
Arkiv
redaktion@bryggebladet.dk

I 40 år har frivillige kræfter 
i Islands Brygges Lokalhi-
storiske Forening og Arkiv 
indsamlet, sorteret og arki-
veret utallige billeder, arte-
fakter og fortællinger om 
livet på Islands Brygge gen-
nem generationer. Men nu 
er der opstået usikkerhed 
om den fremtidige finan-
siering af byens lokalhisto-
riske arkiver. Hvis der ikke 
afsættes penge til arkiverne 
ved de kommende budget-
forhandlinger, kan Islands 
Brygges Lokalhistoriske 
Forening og Arkiv ikke be-
tale sin husleje og må lukke 
og slukke. 

- Vi er dybt afhængige af 
tilskud til husleje, fastslår 
Sussie Paddison, der har 
været formand for forenin-
gen siden stiftelsen i 1984, 
og tilføjer:  

- Hvis ikke vi får det, så 
har vi ikke noget sted at 
være. Så ville vi blive nødt 
til at nedlægge foreningen.

Én million kroner
Der findes ti lokalhistoriske 
arkiver i København, der 

er organiseret i Sammen-
slutningen af Lokalhistori-
ske Foreninger og Arkiver 
i Københavns Kommune 
(SLAK). Arkiverne er finan-
sieret af kommunale tilskud 
bestående af en fast, varig 
bevilling samt midlertidige 
supplerende bevillinger. 
I 2024 fik de ti lokalhisto-
riske arkiver ifølge SLAK 
cirka 626.000 kroner i varig 
bevilling og cirka 374.000 
kroner i midlertidig bevil-
ling. Det koster med andre 
ord en million kroner om 
året at holde liv i de lokal-
historiske arkiver, og ifølge 
SLAK er det permanente 
tilskud alene ikke tilstræk-
keligt til at holde hjulene i 
gang.  

Det midlertidige tilskud 
udløber imidlertid ved ud-
gangen af 2024. Derfor 
søgte SLAK i maj, hvor 
Kultur- og Fritidsudvalget 
behandlede ansøgninger 
til de disponible midler, om 
støtte. Enten i form af en 
midlertidig bevilling, men 
hellere, at man i stedet for at 
tildele drypvise midlertidi-
ge tilskud hæver det perma-
nente tilskud til 1.010.000 
kroner. På den måde ville 
der komme ro om lokalarki-
vernes økonomi.

Men SLAKS ansøgning 
blev afvist. I stedet vil der 

blive udarbejdet et budget-
notat om fremtidig finan-
siering af de lokalhistoriske 
arkiver forud for budgetfor-
handlingerne til efteråret. 
Ifølge SLAK afhænger ar-
kivernes overlevelse af, at 
der bliver afsat penge på 
budgettet. 

- Vi håber på politikernes 
opbakning, når de skal for-
handle budgettet. Uden en 
løsning på økonomien kan 
de københavnske lokalarki-
ver ikke fortsætte, skriver 
SLAK på deres hjemme-
side. 

Lokalhistorien går tabt
Den vurdering deler Sus-
sie Paddison, der gruer for, 
hvad der vil gå tabt, hvis 
Islands Brygge Lokalhisto-
riske Forening og Arkiv bli-
ver nødt til at dreje nøglen 
om. 

- Bryggen mister hele 
sin lokalhistorie, som vi 
har indsamlet og arkiveret 
igennem årtier. Vi har over 
20.000 fotos, der går helt 
tilbage til 1905, gamle ud-
gaver af Bryggebladet og 
dets forgængere så langt 
tilbage som 1915, mapper 
fulde af erindringer og be-
retninger fra folk, der har 
boet på Bryggen de sidste 
hundrede år, og et helt bib-

liotek med bøger, der enten 
handler om eller omtaler 
Bryggen. Alt det vil gå tabt. 
Det er bydelens DNA, siger 
hun.

Hun ærgrer sig over, at 
hendes og resten af forenin-
gens store arbejde nu må-
ske hænger i en tynd tråd. 

- Det er meget frustreren-
de. Vi arbejder alle sammen 
frivilligt og giver virkelig 
meget af vores tid. Så det er 
enormt surt, at vi skal bru-

ge så meget tid og energi på 
at kæmpe for ting, der bare 
burde køre. 

Permanent løsning
Hun håber inderligt, at der 
bliver fundet en god og 
helst permanent løsning på 
de lokalhistoriske arkivers 
økonomi fremadrettet, når 
politikerne snart sætter sig 
om forhandlingsbordet og 
forhandler om næste års 

budget. 
- Ellers kunne vi jo være 

frække og tømme alle ti 
lokalhistoriske arkiver, 
komme tingene i en contai-
ner og køre det ind foran 
stadsarkivet. De vil jo ikke 
have tingene, for de har 
ikke plads, og det ville være 
meget dyrere.

i 40 år har Islands Brygges Lokalhistoriske Forening og Arkiv vogtet over Bryggens lokalhisto-
rie. Helt tilbage fra dengang man kunne sejle på Artillerive.



FIND FLERE ARRANGEMENTER OG BILLETTER PÅ

Geyser by the Sea
GISS (PL) 
+ Tree House Colours

Salsa & Bachata 
med Salsabine Social

Sysalon: Shopcycle 
– Find, sy og forny tøj!

Bæredygtigt Børneliv 
Udstilling fra Den Grønne Friskole

Sommerdans 
på Bryggen: Swing

Geyser by the Sea
Scala + Donovan Ryan (US)

Fællesmiddag 
på Bryggen

 Benched af Uppercut 
Danseteater v. Havnemuren

Quizaften 
med Henrik Milling

DM i MIX 
+ koncert med Binær

Juncker (solo) + Fløjl

16.8-30.8 17.8

18.8 22.8

28.8 30.8 31.8

1.9+6.10 5.9

Erasured 
The Ultimate Erasure Tribute (UK)

16.8

17.8

4.9

KULTURPROGRAM AUGUST – SEPTEMBER
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Yo studios flytter og udvider
Siden 2017 har YO Studios udbudt yoga, dans og barre-klasser i deres lokaler i Sturlasgade. Men nu er YO 
vokset fra det karakteristiske baggårdsmiljø og flytter ind i nye, større lokaler i Metropolen ved Islands Brygge 
metrostation
Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: YO Studio
redaktion@bryggebladet.dk

Det var et perfekt match, 
da Malene Arvin åbnede 
dans-, ballet-, og yogastudi-
et YO Studios i en baggård 
i Sturlasgade i 2017. 

- Jeg er meget inspire-
ret af New York, hvor jeg 
blandt andet har fået un-
dervisning. I baggården og 
de rå lokaler her i Sturlas-
gade genfandt jeg noget af 
den newyorker-stemning, 
som jeg elsker, fortalte hun 
dengang til Bryggebladet.

Men tiden går, og lo-
kalerne havde deres be-
grænsninger; ikke mindst 
på kvadratmeter. Så efter 
syv år er tiden kommet til 
at rykke videre. 

250 kvadratmeter 
bevægelse
Dog ikke længere end, at 
de fleste bryggeboer stadig 
kan nå YO Studios på gå-
ben eller cykel. Første sep-
tember åbner version 2.0 af 
YO Bryggen nemlig i nye, 
større lokaler i Metropolen 
ved Islands Brygge metro-

station. 
- Det bliver et skønt og 

stort studio, hvor vi har 
en stor lounge, som vi på 
sigt håber skal indeholde 
en lækker kaffe- og juice-
bar eller cafe, så vi skaber 
et sted, hvor man kan mø-
des omkring hygge, bevæ-
gelse, nærende drikke og 
dejligt samvær. Derudover 
får vi to lækre omklæd-
ningsrum med bad, som 
vi ikke har haft før, samt 
en stor, lys og højloftet sal 
på omkring 100 kvm med 
lækkert lysindfald, smukke 
gardiner, lækkert spring-
gulv med mere. I alt får 
vi omkring 250 kvm fuld-
stændig nye og rummelige, 
moderne lokaler at boltre 
os på, fortæller Malene Ar-
vin.

De nye lokaler giver også 
mulighed for at udvide 
holdplanen med helt nye 
træningstilbud.

- Vi vil få TRX, som har 
været efterspurgt, og som 
vi har i vores andre stu-
dioer, og det bliver så fedt. 
Vi får også et studio, der 
er endnu bedre indrettet 
til vores barre-, ballet- og 
dansehold samt superfede 

udendørsmuligheder til vo-
res outdoor hold.

Prisen for plads
Yo Studio startede oprinde-
ligt i Aarhus i 2015, men la-
vede hurtigt knopskydnin-
ger i København. Udover 
Islands Brygge findes YO i 
Carlsberg Byen og på Papi-
røen. Malene Arvin er glad 
for, at det har været muligt 
at blive på Islands Brygge, 
selvom flytningen og ud-
videlsen også har været et 
sats. Adspurgt om huslejen 
i Metropolen er højere end 
i Sturlasgade, falder svaret 
prompte:

- Oh yes, meget. Det er 
en stor investering, og det 
er med meget store som-
merfugle i maven, at vi er 
ved at være tæt på at skulle 
rykke ud af de trygge, vante 
rammer, som har dannet og 
skabt YO KBH siden 2017. 
Det var dér, YO STUDIOS 
København opstod efter at 
være startet i Aarhus i 2015, 
så det er ikke uden vemod, 
at vi nu skal noget andet, 
fortæller hun og fortsætter:

- Omvendt drømmer vi 
stort og har længe ønsket 

at skabe et større og nyere 
bevægelseshjem for alle, 
der bor på Islands Brygge, 
Vi har været lidt gemt væk 
i den hyggelige baggård 

på Sturlasgade, så forhå-
bentlig vil vi også pludselig 
være synlige for lokale, der 
ikke har kendt til os. Men 
vigtigst af alt håber og tror 

vi på, at vores trofaste med-
lemmer vil følge med, så vi 
sammen kan skabe det nye 
YO Bryggen.

der bliver arbejdet på højtryk for at transformere de rå og nøgne lokaler ved metrostationen 
til indbydende undervisningslokaler for dans, ballet, yoga og meget mere.

Pizzakæde åbner i snorresgade
Der kommer atter liv i Letz Sushis tidligere lokaler i Snorresgade 1, når 
pizzakæden Otto slår dørene op til efteråret

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Butikslokalet på hjørnet af 
Snorresgade og Gunløgsga-
de har stået tomt, siden Letz 
Sushi lukkede og slukkede i 
vinter. Men nu er afløseren 
fundet og arbejdet gået i 
gang med at gøre lokalerne 
klar til, at pizzakæden Otto 
åbner til efteråret. 

Michelin-baggrund
Bag kæden står den tidli-

gere Michelinkok Rasmus 
Oubæk, der i 2016 åbnede 
burgerrestauranten Jagger 
sammen med sin ven og kol-
lega Christian Brandt. I dag 
har de 16 Jagger-restauran-
ter over hele København, og 
i januar 2021 fik familien så 
en lille ny, da deres første 
pizzarestaurant Otto åbne-
de på Værnedamsvej. Siden 
er flere kommet til, og nu 
er turen kommet til Islands 
Brygge. 

- Vi har længe været på 
udkig efter det rigtige sted 
på Islands Brygge, og en-

delig fandt vi et, der pas-
ser perfekt til Otto. Vi har 
glædet os til at åbne på det 
hyggelige og lokale Islands 
Brygge – så nu skal restau-
ranten blot bygges færdig, 
så vi kan slå dørene op, for-
tæller Christian Brandt, der 
er direktør i Otto, Jagger og 
det seneste skud på stam-
men Ritta, der henter sin 
inspiration i det asiatiske 
køkken. 

Leopardplettet pizza
Hos Otto læner man sig op 

af den napolitanske pizza-
tradition, som er kendeteg-
net ved en tyk, ”leopardplet-
tet” skorpe og en blød bund. 
Den napolitanske pizza er 
nemlig ikke

sprød, men derimod blød 
og lidt sej i dejen. Udover 
pizza serverer Otto også ti-
ramisu og caprese salat. Det 
bliver også muligt at hente 
en såkaldt “Heat at Home-
pizza”, der er kølet ned og 
klar til at varme derhjemme 
på tre minutter.

Bag vinduesfolien bliver der 
arbejdet på at gøre butikslo-
kalet på Snorresgade 1 klar 
til, at pizzakæden Otto kan 
åbne til efteråret. 

Cykelslangen bliver 
lappet
Belægningen på cykelslangen, 
der forbinder Bryggebroen med 
Dybbølsbro, skal skiftes. Derfor er 
slangen lukket frem til udgangen af 
august

Tekst og foto: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Hver dag kører i omegnen 
af 20.000 cyklister på den 
ikoniske cykelslange, der 
forbinder Dybbølsbro og 
Bryggebroen. Men resten 
af måneden skal de enten 
finde en anden rute eller 
bære deres cykler op ad 
en trappe. Cykelslangen er 
nemlig lukket frem til ud-
gangen af august.

Det skyldes, at den vel-
kendte orange belægning 

på slangen skal skiftes. Det 
oplyser Københavns Kom-
mune. Arbejdet forventes at 
være overstået inden kalen-
deren skriver september, 
men da arbejdet med belæg-
ningen er meget afhængig 
af, at vejret holder tørt, er 
kommunen forsigtig med at 
love noget. 

20.000 daglige cyklister skal finde en alternativ rute resten 
af august, hvor cykelslangen ved Fisketorvet er lukket, mens 
den orange belægning bliver skiftet.



Et lokalt initiativ på Islands Brygge har sat gang i 
ambitionerne om at begrønne Kigkurren. Private 
virksomheder i området har sammen udarbejdet 
et visionsoplæg til Gehl arkitekter for begrønning 
af Kigkurren, Sturlasgade og Snorresgade. 

Oplægget støttes af virksomheder, andelsbolig-
foreninger, ejerforeninger og børnehaven. Det 
præsenterer perspektiver, ikke en færdig plan. 
 
Næste skridt er at sikre politisk opbakning og 
finansiering fra Københavns kommune til en 
egentlig plan, der integrerer lokale ideer med 
hensyn til renovation, bustransport og biodiver-
sitet. 

Borgermøde og politisk debat 
Amager Vest Lokaludvalg arrangerede et borger-
møde den 29. maj med politikere fra teknik- og 
miljøudvalget. Diskussionen omfattede finansie-
ring, parkeringspladser, biodiversitet, og behovet 
for grønne elementer i byrummet. 
 

Der var også bekymringer om ledninger og Kig-
kurrens unikke karakter, fraværende i visions-
oplægget. Sikkerhed og trafikafvikling blev også 
diskuteret. 

ATP-grunden foreslås til ungdomsboliger, selvom 
den nu bruges som grønt område. Biologen Hjalte 
Ro-Poulsen talte om biodiversitetens potentiale 
og behovet for træer, truet af vejsalt. Anbefalin-
gen inkluderer hjemmehørende arter i samspil 
med Amager Fælleds økosystem. 
 
Næste skridt  
Næste skridt for Amager Vest Lokaludvalg er at 
sikre midler til analyse og planlægning i kommu-
nens budgetforhandlinger for 2025. 
Målet er at igangsætte en grundig analyse og 
planlægning af et grønt byrum i samarbejde med 
lokale aktører.

Du kan læse mere om projektet på vores hjemme-
side: avlu.dk

   
       

 

  

         

   Amager Vest Lokaludvalg 
     - Få indflydelse på din bydel 

Peter Hjorth 
Redaktør

Erik Vittrup 
Redaktør

Redaktionen Kontakt

Ny byrumsvision for Kigkurren

Christian 
Eggert 
Redaktør www.avlu.dk

Kresten Thomsen 
Formand for Amager 
Vest Lokaludvalg

Alle medlemmer af 
lokaludvalget er på 
skift skribenter på 
avissiden.

Søg penge i Bydelspuljen

avlu.dk/soeg-penge

facebook.com/amagervestlokaludvalg  

instagram.com/amagervestlokaludvalg 

Info@avlu.dk 
      
 Tlf. 21 51 39 35

DELTAG  
I VORES 

BORGERPANEL

Læs mere på: 
avlu.dk/vaer-med/det-digitale-borgerpanel

ANNONCE FOR AMAGER VEST LOKALUDVALG

Vi har henvendt os til poli-
tikerne i Kultur- og Fritids-
udvalget samt Børne- og 
Ungdomsudvalget og bedt 
dem genoverveje at få 
etableret et aktivitetsrum 
under metrohøjbanen ved 
DR Byen.

Idé af frivillighedsgruppe
Projektet har tidligere været 
i budgetforhandlinger, men 
blev ikke prioriteret. 

Projektet er skabt efter idé 

af en frivillighedsgruppe af 
forældre og beboere i områ-
det omkring DR Byen.

Vi håber, at politikerne vil 
genoverveje projektet til 
budgetforhandlingerne 
ved Overførselssagen 
2024/2025.

Læs hele vores henvendelse 
samt projektbeskrivelse på 
vores hjemmeside:
 
avlu.dk/metroparken.

 

Nyt aktivitetsområde under metroen ved DR Byen?

Foto: Katarina Berg

BLIV FRIVILLIG I 
AMAGER VEST LOKALUDVALG

Du kender bydelen bedst, og derfor har vi brug for dig.

Som frivillig bliver du en del af et engageret fællesskab i Amager Vest Lokaludvalg. Her er du med i 
vores arbejde for at være borgernes stemme ind til politikerne og skabe et godt hverdagsliv for alle i 

Amager Vest. Amager Vest Lokaludvalg har sig eget sekretariat og midler til projektarbejdet.

Sådan tilmelder du dig
Hvis du er interesseret i at være frivillig i Amager Vest Lokaludvalg, skal du blot skrive en mail til 

info@avlu.dk eller ringe til tlf. 21513935. 

Så finder vi sammen ud af, hvor du kunne passe godt ind. Du kan også læse mere om vores forskel-
lige arbejdsgrupper og projekter på avlu.dk/bydelsplanen

Bevægelsesrum skitse.

Borgermøde om byrummet 29. maj. Foto: Sofie Astrid Jensen

Mark Gray 
Redaktør

Af lokaludvalgets arbejdsgruppe for MetroParken

Af Sekretariatet
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slagterpar lettet over afblæste træplaner
Henover sommeren har planer om at plante et vejtræ foran Slagterens Smørrebrød og Delikatesse givet butikkens indehavere 
Sandie Jacqueline Ring og Rune Lykke Ring hovedpine. De har frygtet, at træet ville blive brugt som hundetoilet, og at hundetis 
og -lort ville tiltrække fluer, der kunne true fødevaresikkerheden og i værste fald medføre lukning af forretningen. Men i en 
overraskende kovending har kommunen nu droppet at plante træet foran forretningen                                                                                                      

Tekst og foto: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Der var stor lettelse, da slag-
terparret Sandie Jacqueline 
Ring og Rune Lykke Ring 
i sidste uge fik besked fra 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen om, at plantningen af et 
nyt vejtræ foran deres butik 
på hjørnet af Halfdansgade 
og Leifsgade var afblæst. 
Parret har i de seneste 
uger kæmpet hårdt for at 
få standset træplantningen. 
Blandt andet gennem en in-
tensiv kampagne på deres 
sociale medier samt en un-
derskriftsindsamling, der 
i skrivende stund har mod-
taget 652 underskrifter. Nu 
har forvaltningen givet ef-
ter for presset. 

- Forvaltningen har på 
en ny besigtigelse den 6. 
august 2024 vurderet, at en 
anden placering af træet vil 
være mere hensigtsmæssig 
i gaden. Dels på grund af 

den generelle utilfredshed 
med placeringen af træet, 
der har vist sig, og dels fordi 
placeringen ikke vil flugte 
med de øvrige gadetræer i 
gaderummet, oplyser Tek-
nik- og Miljøforvaltningen.

Den besked blev modta-
get med stor glæde og let-
telse.

- Det var et meget glad 
slagterpar, der fik den ny-
hed. Næsten med tårer i øj-
nene. For sandheden er, at 
forretningen er vores leve-
brød. Vores børns fremtid. 
Noget vi har kæmpet ufatte-
ligt meget for overhovedet 
at være en realitet at drive. 
Og sådan et træ kunne have 
haft fatale konsekvenser for 
vores videre fremtid, skrev 
parret på forretningens 
Facebookside.

Hundetoilet
Dermed forsvinder de mange 
bekymringer, der har mar-

tret Sandie Jacqueline Ring 
og Rune Lykke Ring, som 
dug for solen. Deres frygt var, 
at træet ville blive brugt som 
hundetoilet.

- Det gør det faktisk alle-
rede, konstaterede Sandie 
Jacqueline Ring, da Brygge-
bladet var forbi, få dage før 
plantningen blev afblæst, og 
viste, hvordan der allerede 
var synlige mørke tispletter 
i jorden og på stenene om-
kring plantehullet, hvor træet 
efter planen skulle plantes i 
løbet af efteråret. 

- Hvis du sidder som kunde 
og spiser, og der kommer en 
hund og pisser og skider lige 
ved siden af… det er ikke 
helt lækkert, tilføjede Rune 
Lykke Ring.

Frygtede lukning
Ifølge parret ville hundetis og 
-lort uden for deres butik ikke 
bare være ulækkert. De fryg-
tede, at det ville kunne blive 

et problem for fødevaresik-
kerheden i butikken.

- Det, der bekymrer os 
mest, det er, hvis der begyn-
der at komme fluer. Når det 
bliver varmt, så kommer der 
flere fluer. Og når vores bu-
tiksdør åbner og lukker flere 
hundrede gange om dagen, 
så vil der komme fluer med 
ind i butikken, sagde Rune 
Lykke Ring, suppleret af San-
die Jacqueline Ring:

-Fluer er fyldt med bakte-
rier, og det er jo det sidste, 
man ønsker i en fødevarefor-
retning. 

Derfor havde parret kon-
taktet Fødevarestyrelsen, 
der ifølge Sandie Jacqueline 
Ring og Rune Lykke Ring 
havde oplyst, at hvis der bli-
ver konstateret fluer i deres 
butik, kan det udløse sure 
smileyer, bøder og i yderste 
konsekvens lukning af forret-
ningen. 

Har Fødevarestyrelsen sagt, 
at et træ foran jeres butik vil 

tiltrække fluer?
- Det kan godt tiltrække 

fluer, det har Fødevarestyrel-
sen sagt, fastslog Rune Lykke 
Ring.

Teoretisk risiko
Bryggebladet har været i dia-
log med Fødevarestyrelsen 
og spurgt, om det er korrekt, 
at styrelsen har anbefalet, at 
træet  rykkes for at undgå 
problemer med fluer. Det har 
Fødevarestyrelsen ikke øn-
sket at kommentere på, men 
styrelsen oplyser i et skrift-
ligt svar, at man ikke vurde-
rer, at der er fare for forure-
ning af fødevarer på grund af 
hundetis. 

- Det er Fødevarestyrelsens 
vurdering, at der kun er en 
meget teoretisk risiko for, at 
fødevarer i slagterbutikken 
og i forbindelse med udeser-
vering bliver forurenet, fordi 
der skulle være hunde, der 
tissede op ad et træ udenfor 
butikken. Endvidere har urin 
generelt et meget lavt niveau 
af bakterier og virus. Derfor 
er det meget usandsynligt, at 
der vil overføres eksempelvis 
salmonella eller norovirus fra 
urinen til fødevarer.

Rune Lykke Ring finder 
ikke, at denne melding giver 
nogen sikkerhed:

- Man ved jo ikke, om det 
bliver et problem, før træet er 
der. Og de forholder sig kun 
til urin, ikke til hundelorte el-
ler fugleklatter, siger han. 

- Nu er vi jo blevet særligt 
opmærksomme på hunde-
lorte på det seneste, og det 
er ret vildt, hvor mange der 
ligger rundt omkring på ga-
derne. Og uanset hvordan vi 
vender og drejer det, så er det 
bare ikke ret lækkert foran en 
fødevarebutik, siger Sandie 
Jacqueline Ring.

Tisser hundene ikke også på 
selve bygningen?

- Jo, det gør de. Det kan du 
se ovre på hjørnet, siger Rune 
Lykke Ring og peger på de 
mørke misfarvninger i hun-
dehøjde på hjørnet af Gullfos-
shus og fortsætter:

- Men der tisser de kun, når 
vi ikke er her. Træet bliver 
der tisset på hele dagen. 

Kommer der fluer, når hun-
de tisser på husmuren?

- På hjørnet oplever vi ikke 
noget, nej, siger Rune Lykke 
Ring og fortsætter:

- Der tørrer det med det 
samme. Det gør det ikke på 
jorden rundt om træet. Når 
en hund tisser på hjørnet, 
er det væk efter ti minutter. 
Rundt om træet bliver det 
liggende og dufter rigtigt dej-
ligt for fluerne. Og for andre 
hunde.

Sandie Jacqueline Ring til-
føjer:

- Vi smider tit en spand sæ-
bevand på hjørnet.

ikke anledning til 
problemer
I deres forsøg på at få stand-
set plantningen af det nye træ 
kontaktede Sandie Jacqueli-

ne Ring og Rune Lykke Ring 
også Københavns Kommu-
ne, som ejer fortovet og var 
ansvarlig for træplantningen. 
Men Teknik- og Miljøforvalt-
ningen delte ikke parrets be-
kymringer:

- Forvaltningen er gennem 
dialog blevet opmærksom på 
butiksejerens bekymring, 
men har ikke erfaring med, 
at træer ved udeservering/
fødevarebutikker i Køben-
havn giver anledning til de 
nævnte problemer. Der er 
flere steder i København, 
hvor udeservering/fødevare-
butikker er placeret i skyg-
gen af træer og grønne bede. 
Hvad angår bekymringen 
om, at træet vil blive benyttet 
som hundetoilet, er det ifølge 
vejloven forbudt at efterlade 
affald, herunder hundelorte, 
på vejarealer, meddelte Tek-
nik- og Miljøforvaltningen i et 
skriftligt svar. 

Svaret beroligede dog ikke 
Rune Lykke Ring:

- Vi er ikke et pizzeria eller 
en grillbar. Vi har ferske fø-
devarer. Du finder ikke nogle 
slagtere, hvor der er træer 
foran. 

ingen sure smileyer
Men det gør du faktisk. På 
Halmtorvet har Slagter Ali 
Baba drevet slagterforret-
ning siden 1978, og på forto-
vet foran forretningen står 
to store træer. Butikkens 
indehaver Yilmaz Secilmis 
kan sagtens forstå slagter-
parret fra Bryggens bekym-
ring.

- Det er fuldstændigt rig-
tigt, at flere hunde tisser på 
træerne, og at det også til-
trækker fluer, fortæller han 
og uddyber: 

- For den sags skyld er 
der også mange forbigående 
mennesker, som tisser på 
træerne foran vores butik om 
aftenen eller om natten. Det 
kan være et problem, men jeg 
gør mit bedste for at undgå 
fluer.

Og det er tilsyneladende 
muligt, for Slagter Ali Baba 
har lutter glade smileyer og 
har ikke fået hverken bøder 
eller anmærkninger. 

Der er da heller ikke for 
nuværende regler om, at der 
ikke må plantes træer uden 
for fødevareforretninger. Det 
oplyser brancheorganisatio-
nen Danske Slagtermestre i 
et skriftligt svar til Brygge-
bladet. 

- Der er regler om, at føde-
varevirksomheder skal place-
res i omgivelser og være sik-
ret, så der ikke kan være en 
risiko for fødevaresikkerhe-
den. Som det er nu, står der 
ikke i reglerne, at der ikke 
må plantes træer udenfor en 
fødevarebutik/-virksomhed.

Plantningen af træet er nu 
aflyst og forvaltningen vil in-
den længe dække plantehul-
let til igen. Dermed er faren 
for potentielle fluer også dre-
vet over.

Træet foran Slagterens Smørrebrød og Delikatesse er nu droppet og forvaltningen vil fjerne plantehullet i den kommende tid. 
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Tiltrækker hundetis og -lort fluer? Måske
Indehaverne af Slagterens Smørrebrød og Delikatesse har været bekymrede for, at et nyt træ foran deres forretning ville 
blive brugt som hundetoilet og tiltrække fluer. Men hvor glade er fluer egentlig for hundetis og -lort? Og kan det blive et 
problem for en fødevareforretning? Bryggebladet har spurgt tre eksperter

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

- Det korte svar er: Ja, 
hundetis og -lort tiltræk-
ker fluer. Især lort, konsta-
terer Thomas Pape, der er 
insektforsker og lektor ved 
Statens Naturhistoriske 
Museum.

Hvorvidt, det vil skabe 
problemer med fluer i slag-
terforretningen, kommer til 
gengæld an på mange for-
skellige faktorer.

- Det afhænger blandt an-
det af, om der er grønne om-
råder meget tæt på; hække, 
haver, en park, en legeplads 
med buske, eller lignende. 
Det vil også komme an på, 
hvor mange hunde, som 
skider ved træet, og her kan 
der sikkert gøres forskel-

lige ting, så det enten ikke 
er så attraktivt som hunde-
toilet, eller så hundeejere 
bliver mere motiverede for 
at samle hundelortene op, 
uddyber han.

Hunde skider overalt
Den vurdering tilslutter 
Seniorforsker ved Natur-
historisk Museum Aarhus, 
Thomas Simonsen, sig med 
det forbehold, at han ikke er 
decideret flueekspert, men 
mest beskæftiger sig med 
sommerfugle, guldsmede 
og netvinger.

- Hundelort vil helt sik-
kert tiltrække fluer, men i 
princippet kan hundene jo 
skide overalt på fortovet og 
ikke nødvendigvis op ad 
træet; når en hund skal, så 

skal den. Og man må vel 
forvente, at ejeren samler 
lorten op. Urin, og specielt 
rovdyr-urin, er faktisk også 
tiltrækkende for en række 
andre insekter, da det inde-
holder mineraler og i tørre 
perioder også kan være en 
kilde til væske, forklarer 
han, men tilføjer: 

- Om det er noget, der 
kunne blive et problem for 
slagterbutikken, ved jeg 
simpelthen ikke. Også fordi 
fødevarer - også helt friske - 
i sig selv lokker fluer til. Og 
jeg ved ikke, om man kan 
adskille effekterne af de to.

ingen alarm
Anderledes ser Verner Mi-
chelsen, der er biolog og 
professor emeritus på Sta-

tens Naturhistoriske Mu-
seum, på sagen.

- Hunde har åbenlyst en 
særlig forkærlighed for at 
tisse op ad noget, gerne et 
træ. Imidlertid er fluer ikke 
tiltrukket af strint fra hunde 
- eller fra Homo sapiens for 
den sags skyld. Jeg finder 
derfor absolut ingen grund 
til, at slagteren skal blive 
alarmeret over udsigten til 
et træ foran sin butik, siger 
han og tilføjer:

- En frisklagt hundebæ 
kan godt lokke et par fluer 
til, men spyfluer og andre 
sanitært problematiske 
fluer yngler sjældent i dette 
ofte hurtigt udtørrende sub-
strat.

Modstand mod nyt træ undrer bestyrelsen i AB gullfoss
Et planlagt, men nu droppet, nyt træ på hjørnet af Halfdansgade og Leifsgade har givet anledning til polemik på 
sociale medier. Bestyrelsen i AB Gullfoss, der har været med til at tilvejebringe træet, undrer sig over modstanden mod 
begrønning
Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Ib Ferdinandsen
redaktion@bryggebladet.dk

Et nyt vejtræ skulle efter 
planen have været plantet på 
hjørnet af Leifsgade og Half-
dansgade til efteråret. Men 
placeringen af træet, foran 
forretningen Slagterens 
Smørrebrød og Delikatesse, 
bekymrede butikkens inde-
havere Sandie Jacqueline 
Ring og Rune Lykke Ring, 
der ville have mistet ude-
areal foran deres butik. Der-
udover frygtede de, at træet 
ville blive brugt som ‘hun-

detoilet’, hvilket, de mente, 
var en risiko for fødevaresik-
kerheden i butikken. Derfor 
iværksatte de en kampagne 
mod træet på deres sociale 
medier og oprettede en un-
derskriftindsamling for at 
få standset plantningen af 
træet, som ved Bryggebla-
dets deadline havde opnået 
652 støtter.

Den store modstand mod 
træet kom bag på bestyrel-
sen i AB Gullfoss:

- Det undrer os, at folk 
er imod mere begrønning, 
siger forperson for besty-
relsen i AB Gullfoss, Marie 

Nielsen, og tilføjer:
- Dermed ikke sagt, at vi 

ikke lytter og er opmærk-
somme på de bekymringer, 
Slagterens Smørrebrød og 
Delikatesse har. Vi er kun 
interesserede i at passe på 
de erhvervsdrivende i vores 
ejendom, så de kan drive de-
res forretning.  

grøn helhedsplan
Ambitionen var oprindeligt 
et langt større begrønnings-
projekt hele vejen rundt om 
ejendommen med gadetræ-
er og grønne lommer med 

bænke og buske.  En beboer 
i foreningen udarbejdede 
på vegne af bestyrelsen et 
projektforslag og fremlagde 
det for en række beboere, er-
hverv og nabo-boligforenin-
ger for at gøre opmærksom 
på, at AB Gullfoss agtede at 
søge midler i Københavns 
Kommunes ‘bylivsgadepul-
je’ til at realisere de grønne 
planer. I projektforslaget 
fremgår blandt andet en 
‘grøn lomme’ med beplant-
ning yderst på hjørnet af 
Leifsgade og Halfdansgade. 
Flere af de interessenter, 
der fik fremlagt projektet, 
støttede det skriftligt. Heri-
blandt Sandie Jacqueline 
Ring og Rune Lykke Ring.

Kompromistræ
AB Gullfoss fik imidlertid 
ikke penge fra bylivsgade-
puljen i 2023, og det grøn-
ne projekt blev sat i bero. 
Men da der blev varslet et 
vejgenopretningsprojekt i 
Halfdansgade, så bestyrel-
sen i AB Gullfoss sit snit og 
spurgte kommunen, om ikke 
det var muligt at plante et 
par nye træer i gaden, når nu 
den alligevel skulle graves 
op. Det afviste kommunen 
i første omgang, men efter 
lidt betænkningstid nåede 
man frem til, at det var mu-
ligt at plante ét enkelt træ på 
hjørnet af Leifsgade og Half-
dansgade. Dog ikke yderst 
på hjørnet, som foreslået i 
helhedsplanen, da træet så 
ville stå midt i ganglinjen i 
fortovet. I stedet besluttede 
kommunen at plante træet 
et par meter længere nede 
ad Halfdansgade foran slag-
teren.  

Den placering valgte be-
styrelsen i AB Gullfoss i maj 
at takke ja til. 

- Vi tilkendegav over for 

Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen, at vi godt kunne tænke 
os det træ, men at det også 
er vigtigt for os at passe på 
vores erhvervsdrivende, for-
tæller Marie Nielsen.

Plantehul bliver flyttet
Derfor reagerede bestyrel-
sen også prompte, da grave-
arbejdet forud for plantnin-
gen af træet gik i gang og det 
viste sig, at træet så ud til at 
blive placeret endnu tættere 
på butikkens indgangsdør 
end forventet. 

- Vi kontaktede Teknik- og 
Miljøforvaltningen og sag-
de, at det er magtpåliggende 
for os, at vi passer på vores 
erhvervslejemål, og at det så 
ud, som om træet kommer 
meget tæt på deres indgang, 
forklarer Marie Nielsen.

På den baggrund er plan-
tehullet flyttet tættere på 
kantstenen og længere væk 
fra butiksdøren. Slagterpar-
ret er dog fortsat utilfredse 
med og bekymrede over 
placeringen og hævder, at de 
er blevet lovet, at der ikke vil 
blive plantet et træ foran de-
res butik. Hvor træet i sidste 
ende bliver plantet, er imid-
lertid alene op til kommunen 
og ikke noget, bestyrelsen i 
AB Gullfoss har direkte ind-
flydelse på. 

- Det er i den sidste ende 
kommunen, der ejer vejen 
og fortovet, og dem, der har 
foreslået og anvist dén place-
ring, fastslår Marie Nielsen. 

Men det var jer, der foreslog 
dén placering? 

- Nej, vi pegede på en pla-
cering længere ude mod ve-
jen, men ifølge kommunen 
var det ikke en mulighed. 
Det kan vi jo ikke sige noget 
til. 

Slagterens Smørrebrød og 
Delikatesse hævder, at de er 
blevet lovet, at der ikke bliver 

plantet et træ foran deres bu-
tik. Kan I genkende det?

- Nej. De er blevet præsen-
teret for vores plan og har til-
kendegivet, at de bakker op.

Men den placering, der 
fremgik af jeres plan, og som 
de har bakket op om, var jo en 
anden end den, hvor træet nu 
bliver plantet.

- Det er rigtigt, for vi fik jo 
afslag på planen. Vi har hel-
ler ikke fået det, vi egentlig 
havde ønsket. Men det er 
kommunen, der bestemmer 
placeringen. 

Marie Nielsen slår fast, 
at bestyrelsen altid har haft 
et godt samarbejde med 
Slagterens Smørrebrød og 
Delikatesse, og at de er klar 
til at hjælpe, hvis nogle af 
de problemer, slagterparret 
frygter, viser sig. 

- Hvis hundetis og lort bli-
ver en problematik, så må vi 
jo gå i dialog med kommu-
nen om det. Det er jo dem, 
der ejer og er ansvarlige for 
træet. Også for eksempel-
vis at beskære og lignende, 
når det er plantet. Det vil vi 
selvfølgelig hjælpe med at 
gå i dialog med kommunen 
om. Men AB Gullfoss kan 
aldrig blive gjort økonomisk 
ansvarlig, hvis forretningen 
modtager et påbud i forhold 
til Fødevaresikkerheden.

Nu er plantningen så af-
blæst. Men forvaltningen 
undersøger, om det er mu-
ligt at plante et nyt vejtræ et 
andet sted i Halfdansgade. 
Selvom beslutningen undrer 
bestyrelsen, er man glad 
for, at der stadig er mere be-
grønning på vej.

- Det undrer os, at kom-
munen ændrer beslutningen 
om træets placering, men 
vi er glade for, at forvaltnin-
gen fastholder at lave mere 
begrønning i gaden ved vej-
genopretningen.Af den orientering om AB Gullfoss begrønningsplaner, der blev præsenteret for interessenter i 

og omkring ejendommen, fremgik et træ på hjørnet af Halfdansgade og Leifsgade.

selv hvis et træ foran slagterforretningen skulle tiltrække 
fluer, er det usikkert, om det ville være et problem for fødeva-
resikkerheden.
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sommerfuglenes barske virkelighed
Sommerfuglens liv er langt mere barskt og brutalt end den romantiserede version i litteraturen eller popkulturen. Ifølge 
sommerfugleeksperten Lars Andersen er sommerfugle ofte aggressive og territoriale, og deres korte liv er præget af kamp 
for overlevelse og reproduktion. Klimaændringer påvirker også sommerfuglearter i Danmark, hvor nogle arter forsvinder, 
mens andre bliver mere almindelige

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Johnny Hedegaard og 
Lars Andersen
redaktion@bryggebladet.dk

”Lille sommerfugl, lille 
sommerfugl. Flyv fra 
blomst og til blomst, fra 
skjul til skjul. Når jeg ser 
på dig, ak, så tænker jeg: 
Hvem der bare var sommer-
fugl.”

Sangen fra 1921 blev årets 
hit i 1968 og udødeliggjorde 
sangeren Bjørn Tidmand. 
Men på livets faktuelle reg-
nebræt er sommerfuglelivet 
ganske anderledes hårdt og 
brutalt end i popsangens 
vatindpakkede romantise-
ring.

- Jeg hader den sang, si-
ger Lars Andersen. 

- Sommerfugle er ikke 
søde ved hinanden. De kan 
være nogle skiderikker, og 
deres liv er hårdt og kort. 

Lars Andersen er én af 
landets mest vidende som-
merfugleeksperter. Med 
en fortid som billedskærer, 
cykeldesigner, cykelmeka-
niker, selvlært biolog med 
konsulentansættelse hos 
blandt andet By & Havn, 
selvlært webdesigner, foto-
graf, illustrator og meget, 
meget mere er han et bob-

lende overflødighedshorn 
af viden, som han deler ud 
af med gavmild hånd. På 
det insektfaglige område 
går han i fodsporene af den 
franske nationalhelt inden 
for entomologien, Jean Hen-
ri Fabre: Insekter og som-
merfugle skal studeres ved 
levende dyr ude i naturen 
og ikke under lup i støvede 
lokaler ved døde, konserve-
rede dyr.

Skulle man alligevel på 
en grå regnvejrsdag forfal-
de til indendørs sysler, har 
Lars Andersen selvfølgelig 
lavet den måske mest alsi-
dige hjemmeside på dansk 
om emnet: www.danske-
natur.dk. Her kan man også 
downloade den ubestridt 
bedste sommerfugleapp på 
dansk. Et arbejde, der har 
taget fem år.

Lars Andersen har invi-
teret på en kop te, en snak 
om sommerfugle og efter-
følgende en tur på Amager 
Fælled.

Forhistoriske 
sommerfugle
Sommerfugle har eksiste-
ret på jorden lige så længe 
som blomstrende planter: 

Cirka 110 millioner år. 
Sommerfugle gennemgår 
i deres udvikling fra æg til 
kønsmoden flyver det, der 
kaldes metamorfose - fuld-
stændig forvandling. Ud af 
ægget kommer en larve, der 
straks æder æggeskallerne, 
for sidenhen at gnave værts-
plantens blade i sig. Forrest 
på kroppen har den seks 
små ben og på bagkroppen 
op til seks gangvorter. End-
videre har den spindevorter, 
som især bruges når den 
forpupper sig. Nogle larver 
er helt nøgne, andre er be-
hårede. Farverne spænder 
lige fra camouflagefarver til 
kraftigt farvede med lige så 
iøjefaldende striber. Larven 
har en mund med kæber, 
som den bruger til at tygge 
sig igennem plantekosten. 

Larven har mange fjen-
der: Fugle skal brødføde 
deres egne unger og gør 
et stort indhug. Sommer-
fuglelarver bruges også 
som levende madpakker: 
Snyltende hvepsearter læg-
ger deres æg inden i som-
merfuglelarven, som ikke 
dør, men ædes langsomt i 
levende live. 

Sommerfuglelarven vok-
ser og vokser; det gør dens 

hud ikke. Derfor skifter 
den ”overfrakke” med mel-
lemrum. Efter et antal hud-
skift forpupper den sig, og 
den helt store forvandling 
forestår. 

Potensen er drivkraften
DNA’et er naturligvis stadig 
det samme, men larven går 
bogstaveligt talt i opløsning 
inde i puppen, og det dyr, 
der kommer ud af puppen, 
har ingen som helst lighed 
med det dyr, der lavede 
puppen. Et sandt forvand-
lingsnummer er foregået i 
puppens mørke. Mund og 
kæber er forvandlet til en 
snabel, et sugerør, hvori-
gennem det færdigudvik-
lede dyr opsuger den livgi-
vende blomsternektar. Fra 
at have tygget maden godt 
og grundigt lever den nu af 
sondemad. Gangvorterne 
er væk, og i stedet er der 
seks lange, slanke ben. Fø-
lehorn, antennerne, er kom-
met til. Øjnene er blevet til 
to halvkugler, der hver især 
består af flere hundreder 
facetslebne enheder. Og så 
er der naturligvis de fire 
vinger, som først skal fol-
des ud og pumpes med blod 
før den første flyvetur. Med 
vinger bliver verden mar-
kant større, og den romanti-
ske, solbeskinnede eng fuld 
af nektartunge blomster 
venter forude. 

Men det gør fjenderne 
også. Sommerfuglen er ef-
terstræbt af stort set alle. 
der ikke er vegetarer: fugle, 
edderkopper, insekter. Men 
vigtigst af alt for sommer-
fuglen: Den er forvandlet 
fra en kønsløs ædemaskine 
til et kønsspecifikt avlsdyr, 
parat til at føre slægten vi-
dere. Og kæmpe for det. Po-
tensen er drivkraften. 

Frænde er frænde 
værst
Men det er ikke den rene og 
skære romantik og poesi: 
Frænde er frænde værst. 
Mange sommerfugle er 
territoriale og kæmper 
for det. Føden kæmper de 
også om, og selv om der er 
”fri bar” ved blomsternes 
nektarkrukker, jager de 
hinanden væk, og hannerne 
kæmper om hunnerne. 

- De river og flår med klø-
erne. De er nogle sataner, 
når de bliver sure, fortæl-
ler Lars Andersen om som-
merfuglenes gadekampe på 
tværs af køn.

- Det er alles kamp mod 
alle i kampen om nektaren 
i blomsterne, og for han-
nernes vedkommende også 
kampen om hunnerne. Det 
er rent gadeslagsmål. 

Sommerfuglene bruger 
faktisk deres kløer i forsø-

get på at lemlæste modpar-
tens vinger. Eller de største 
kan forsøge at klappe vin-
gerne sammen om mod-
standernes og dermed be-
skadige og forringe deres 
flyveevner.

På Amager Fælled
Teen er drukket, og vi be-
væger os på en kort spad-
seretur over mod Amager 
Fælled, som er tæt på Lars 
Andersens bopæl. Under-
vejs passerer vi en slags 
ingenmandsland, hvor der 
vokser både kællingetand, 
vild gulerod og knopurt. 

- Her nyder jeg at gå, siger 
Lars, som udover hver en 
krog i Skandinavien også 
har besøgt så fjerne og ek-
sotiske egne som Bolivia og 
Nepal. 

En enkelt Almindelig Blå-
fugl er, hvad vi ser af som-
merfugle. De bliver i øvrigt 
sjældent ældre end tre til 
fem dage gamle. Hunnerne 
bliver et par dage ældre end 
hannerne. Dagpåfugleøje, 
Nældens Takvinge og an-
dre fra den gruppe – tak-
vinger - kan blive helt op 
til ti eller elleve måneder. 
Både blåfugle, takvinger 
og andre, der bliver gamle 
nok, bærer tydelige præg af 
livets gang: Falmede, slidte, 
forrevne og hullede vinger. 

Varmere himmelstrøg
Gennem tiderne er der regi-
streret omkring tredive for-
skellige sommerfuglearter 
på Amager Fælled. Det er 
næsten halvdelen af, hvad 
der kan ses i Danmark. 
Men mange er forsvundet, 
og få andre er kommet til. 
Nogle er almindelige, an-
dre er sjældne gæster. Én 
af de sjældne gæster er den 
store, elegante flyver: sva-
lehalen. Den er set nogle 
få gange på fælleden, men 
klimaændringerne giver 
en forventning om, at den 
etablerer sig som fastboen-
de. Klimaændringerne har 
også været gode for Hvid 
Admiral. Med sit hvide 
bånd på de sorte vinger er 
det en særdeles smuk, var-
mekrævende sommerfugl, 
som langsomt har bredt sig 
i landet siden årtusindeskif-
tet. Og for et par år siden 
etablerede den en mindre, 
fast ynglebestand på Ama-
ger Fælled. Navnlig på 
grusvejen bag skolen, langs 
med kanalen. Larverne fin-
der man på kaprifolier, og 
de voksne sommerfugle ses 
især på blomstrende brom-
bær. 

En anden, der har nydt 
godt af klimaændringerne, 
er den eksotisk udseende 
Iris. Lars Andersen for-
tæller, at der er en mindre 
ynglebestand på fælleden, 
hvilket også angiveligt er 
tilfældet med ”lillesøste-
ren” Ilia. Bortset fra størrel-
sen ligner de hinanden på 

en prik. Bortset også fra, at 
Ilia har fire orange prikker, 
hvor Iris har to. Iris change-
rer næsten helt unaturligt i 
farve alt efter hvilken vin-
kel, man ser den fra. Hun-
nerne holder sig oftest oppe 
i trætoppen, mens hannerne 
gerne sidder og sutter i sig 
af hjorteurin, halvt opløst 
hundelort og andre ”gode” 
efterladenskaber.

De kan også sætte sig 
på en sommerfuglespions 
bare, svedige arm. Men 
ikke hunnerne: 

- De spiser ikke det pis 
dér, siger Lars Andersen. 

Det er hannerne, der er 
”grisebasserne”. Hunnerne 
holder sig fortrinsvis til de 
søde sager, og Lars bruger 
gerne flagspætten som in-
dikator for, om der er Iris i 
nærheden.

Kærlighedspakker
Glassværmerens larver le-
ver under træernes bark, og 
dem vil spætten gerne have 
fat i. Altså hugger den hul-
ler i barken, og træsaften 
pibler ud, og det kan Iris-
damerne ikke modstå. Han-
nernes fødevaner hænger 
sammen med deres behov 
for mineraler i forbindelse 
med deres udvikling af sæd 
og øvrige kønslige aktivi-
teter. Men hunnen har vel 
også brug for ”kosttilskud”, 
når hun skal producere æg 
og videreføre slægten? Helt 
rigtigt, og derfor overfører 
hannen ved parringen det, 
Lars Andersen kalder en 
”kærlighedspakke”, til hun-
nen. En ”kærlighedspakke” 
indeholder såvel sæd som 
diverse mineraler og andre 
værdifulde ting.

Baren er lukket  
Desværre ser vi ikke sær-
ligt mange sommerfugle på 
turen i dag. Selv om det er 
en dag med fuld sol, blæser 
det for meget. Vi er også 
lidt sent på den. Klokken er 
blevet næsten to. Og blom-
sternes ”nektar-bar” lukker 
klokken tolv. Det bedste 
tidspunkt er cirka mellem ti 
og tolv. Her er nektarkruk-
kerne fulde, men dels tager 
insekterne for sig af varer-
ne, men efterhånden som 
solen får overtaget og tem-
peraturen stiger, fordamper 
nektaren, og der er ingen 
grund til at flagre rundt ef-
ter tomme krukker. 

- De flyver ikke rundt for 
sjov eller for at underholde 
os, siger Lars Andersen og 
fortsætter: 

- De flyver fra blomst til 
blomst for at få noget at 
drikke. 

Vi kunne ellers, blandt 
flere andre, have set både 
Skovblåfugl, Det Hvide C, 
Dagpåfugleøje, Skovrand-
øje, Engrandøje, Stor og Lil-
le Kålsommerfugl. å en god 
dag også Tidselsommer-
fugl, som på verdensplan

Lars Andersen prøver at få 
Almindelig Blåfugl i søgeren. 
Foto: Johnny Hedegaard



13BRYGGEBLADETNATuR15. august 2024

Admiralen kan ofte ses over-
vintre til næste forår i det 

østlige Danmark 
Foto: Lars Andersen

engrandøje er den næstmest 
almindeligste dagsommer-

fugle i Danmark som findes 
overalt i græslandet i skove, 

markskel og fugtige enge, 
dog mindre talrig på tørre 

overdrev. 
Foto: Lars Andersen

det Hvide C findes i skovlys-
ninger i blandingsskov, ofte 
på fugtige steder med Elm, 
El, Hassel, Hæg & Ask. Kla-

rer sig også fint i kulturland-
skabet i haver med Brombær, 

Humle og Brændenælde. 
Foto: Lars Andersen

er den mest almindelige 
sommerfugl. Den kan ikke 
overvintre hos os. Endnu. 
Men den er en regelmæssig 
gæst, som hvert år trækker i 
tusindetal fra det sydøstlige 
Europa helt op til Danmark.

sensommer  
Nu er sommeren så småt 
ved at gå på hæld. Det sam-
me er sommerfuglesæso-
nen. Men der er stadig mas-
ser af muligheder for gode 
oplevelser Amager Fælled. 
Man skal dog mere søge i 
nærheden af de forskellige 
kolonihaver, hvor der sta-
dig kan være blomstrende 
buddleja, men især nedfal-
den frugt. Og halvgærede 
mirabeller, kirsebær og an-
den frugt er uimodståelige 
for en anden trækfugl fra 
det sydlige: Den eksotisk 
farvede Admiral. Sort, hvid, 
orange er de dominerende 
farver. Selv om det er en 
trækfugl, ser man den of-
tere og oftere i det tidlige 
forår, hvilket indikerer, at 
det efterhånden er lunt nok 
til, at den kan overvintre. 
Men ellers er det de hvide 
sommerfugle, Nældens 
Takvinge, Dagpåfugleøje, 
Almindelig Blåfugl og må-
ske en Citronsommerfugl, 
man ser i sensommeren og 
det tidlige efterår.

Bøger
Når man leder efter som-
merfugle, er det vigtigt at 
kende forskel på en mælke-
bøtte, en viol eller en tidsel. 
Det er en fordel at kende 
knopurt, løgkarse, kællin-
getand, slangehovede, rejn-
fan. For ikke at tale om den 
i visse kredse så forkætrede 
eng-brandbæger. Og der 
forskel på gråpil og selje-
pil. Hver sommerfugl har 
sine favoritter. Ikke kun på 
grund af duft- og smags-
forskelle, men nogle blom-
ster har mere dybtliggende 
nektar-kar end andre, og 
sommerfuglenes snabler 
kan være korte eller lange 
alt efter art. Derfor går en 
kortsnablet ikke på en dybt-
liggende nektarkrukke. 
Desuden lever larverne of-
test på helt andre planter 
end dér, hvor de voksne sø-
ger nektar. Men man skal jo 
også gerne kunne se forskel 
på en kålsommerfugl og en 
Admiral. Spørgsmålet er 
derfor: Hvad er vigtigst: En 
plantebog eller sommerfug-
lebog? 

- Begge dele, svarer 
Lars Andersen med et smil: 

- Men vigtigst af alt 
er nysgerrigheden og iagt-
tagelsen. 

Selv om der for eksempel 
er masser af violer, som Kej-
serkåbens larver lever på, 
skal der også være rigtigt 
gamle træer med ru og fu-
rede stammer lige i nærhe-
den. Det er her, den lægger 
sine æg, og larverne kravler 

siden over på violerne. Det 
skal dog lige nævnes, at 
Kejserkåben er i dramatisk 
tilbagegang og ikke findes 
på fælleden. Der er andre 
- for os ikke mærkbare - 
forhold, der kan gøre sig 
gældende: Mikroklimaet, 
temperaturen, luftfugtig-
heden kan være markant 
forskellig indenfor ganske 
få meter. Derfor er dét, man 
ser, mindst lige så vigtigt 
som dét, man læser.
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deT sKeR  
På BRYggeN
Hver måned er 
der begivenheder 
på Bryggen, der 
kan få dig til at 
grine eller græde. 
Begivenheder der 
gør dig klogere. 
Begivenheder for 
børn. Koncerter 
og udstillinger. 
Alt muligt. Læs 
her, hvad du ikke 
vil gå glip af i den 
kommende tid

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

❚  NATuR

Tæt på naturen på biblioteket
Havnen og fælleden er na-
tur, men nu kan du også 
møde, røre og smage natu-
ren på biblioteket. Naturvej-
leder og bryggebo Thomas 
Neumann fra Danmarks 
Naturfredningsforening lo-
ver en spændende oplevelse 
for hele familien.

Naturen er skøn nu her i 
august, og Thomas er næ-
sten trist over at skulle lok-
ke børnefamilier indendøre 
på biblioteket. Men han 
lover, at det bliver sjovt, og 
at alle straks får lyst til selv 
at tage på naturekspedition 
bagefter. Man kan klappe 

og ae alle mulige udstoppe-
de dyr fra Thomas’ samling; 
selv et pindsvin kan man 
stryge med hårene. Alle 
kan prøve deres modighed 
på en naturfølekasse, man 
kan gætte fodspor og høre 
lidt af Thomas Neumanns 
egen børnebog Ida & Skip-
per – som alle kan få gratis 
med hjem til inspiration til 
de næste vilde ture.

Vilde udstoppede dyr på 
Biblioteket i Njalsgade den 
17. august klokken 10. Ar-
rangementet er gratis og 
kræver ikke tilmelding.

Thomas kender Amager Fæl-
led som sin egen bukselom-
me. Hør ham fortælle om 
sin samling af udstoppede 
danske vilde dyr og hvilke 
dyr, man kan være så heldig 
at møde i levende live på 
fælleden.

❚   FOREDRAG

Livsværdier for et langt liv

Longevity har været et 
buzzword inden for sund-
hed og livsstil de seneste 
år. Men longevity er mere 
og andet end en sund krop. 
Vores mentale sundhed er 
nemlig mindst lige så vigtig 
at give fokus for at arbejde 
aktivt på et dejligt, sundt og 
langt liv. Det mener Christi-
na Just, der til daglig arbej-
der som coach, og som næ-
ste måned holder foredrag i 
komYOUnity om longevity 
og mental sundhed.

Ifølge Christina Just på-
virker menneskets mentale 
tilstand kroppen – både po-
sitivt og negativt. Det men-
tale kan med andre ord 
sætte sig i kroppen. Derfor 

giver hun gode råd til, hvad 
vi selv kan gøre for at skabe 
bedre harmoni mellem krop 
og sind. 

I sit foredrag fortæller 
hun om, hvorfor vores vær-
dier er vigtige, og hvordan 
man kan påvirke sit liv posi-
tivt og skabe et solidt funda-
ment med de rette værdier.

Hun giver viden om, hvad 
indre værdier egentlig er, 
og den store indflydelse, de 
har på dit liv. Hvordan man 
finder frem til, hvilke vær-
dier man reelt lever efter. 
Inspiration til, hvordan man 
finder frem til de værdier, 
der kan støtte en i at leve 
det liv, man ønsker, og der-
ved udløse sit potentiale, 

samt til hvordan man kan 
integrere sine nye værdier 
i sit liv, så de bliver bragt i 
spil og ikke blot var en fiks 
ide ved et foredrag.

Foredrag om livsværdier 
og longevity i komYOunity 
på Islands Brygge 70 den 5. 
september kl. 19. Billetter 
koster 145,- for medlemmer 
af komYOunity og 195,- for 
ikke-medlemmer og kan kø-
bes på komyounity.studio/
events

Christina Just er underviser i KomYOunity og arbejder derudover som coach, uddannet fra 
Sofia Manning.

❚  LITTERATuR

Kriminelle outsidere og andet 
godtfolk fra island

Den islandske forfatter Ei-
nar Már Guðmundsson er 
Danmarksaktuel med ro-
manen Thi kendes for ret, 
og den 20. august besøger 
han Nordatlantens Brygges 
litteratursalon NordOrd for 
at drøfte romanen og dens 
farverige persongalleri af 
kriminelle, outsidere og an-
det godtfolk.   

Einar Már Guðmundsson 
er en af Islands største nu-
levende forfattere, der fik 
sit store gennembrud med 
romanen Universets engle, 
der modtog Nordisk Råds 

Litteraturpris i 1992. I sit 
omfattende forfatterskab 
har han igen og igen udfol-
det det islandske folks histo-
rie – altid med både humor 
og samfundsengagement 
– og det gør han også i sin 
nyeste roman Thi kendes 
for ret.

Trådene fra Einar Márs 
forrige roman Islandske 
forbrydere bliver spundet 
op i denne selvstændige ef-
terfølger, hvor drømme om 
frihed tændes og kvæles, 
og hvor et farverigt per-
songalleri kommer ud af 

kontrol. Slægtsbånd testes, 
og århundreder samler sig 
i øjeblikkes storhed og fald. 
Sandhed og digtekunst 
kæmper med løgn og sand-
hed, ret og vrang væves ind 
i historiefortællerens net.

Einar Már Guðmundsson 
gæster Nordatlantens Bryg-
ges litteratursalon NordOrd 
den 20. august klokken 17. 
Billetter koster 85,- og kan kø-
bes på billetto.dk. Læs mere 
på nordatlantens.dk.

einar Már guðmundsson 
samtaler med litteratursalo-
nens NordOrds Birgir Thor 
Møller, før han besvarer 
spørgsmål fra salen.

Foto: Lindhart & Ringhof
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den gordiske trafikknude

Af Thomas Neumann

Københavns Kommune er 
så gode - de vil gerne sænke 
hastigheden på Artillerivej 
mellem Rundholtsvej og 
Njalsgade til 30 km/t. Der 
er god evidens for, at det 
mindsker trafikuheld. For 
eksempel har man i Lon-
don gjort dette for mange 
år siden. Desuden afvikles 
trafikken endnu bedre, der 
kommer mindre støj og 
mindre udledning til gavn 
for beboere og naturligvis 
klimaet. Husk der bor sik-

kert mere end 1.000 men-
nesker ud til Artillerivej, og 
der er to kæmpeskoler og 
adskillige dag- og specialin-
stitutioner.

Men politiet siger NEJ og 
henviser til en hastigheds-
bekendtgørelse og læser 
den, synes lægmanden, 
som fanden læser biblen. 
Men om bekendtgørelsen 
er for FDM-venlig eller ikke 
tidssvarende vides ikke. 
Men umiddelbart bliver 
teoretisk trafikafvikling 
vurderet højere end børn, 
helbred og klima. 

Det er en strækning på 

cirka 1,7 km hvor kommu-
nen har bedt om en hastig-
hedsnedsættelse, og det gi-
ver en forlænget køretid på 
cirka 30 sekunder. Langt de 
fleste trafikanter på Artille-
rivej er mennesker, der bor 
et stykke væk, og som sid-
der i kø både ud og hjem, så 
samlet set ændrer det ikke 
deres dag, og samfunds-
økonomisk ved vi, at klima 
og hele børn er billigst og 
bedst.  

Lad os flytte trafikken 
over på Ørestads Boule-
vard. Kommunen siger, 
at de mangler midler til at 
lave alle rundkørsler om til 
trafiklys på Ørestads Bou-
levard, hvor der bor nul per-
soner, og der er nul skoler 
og institutioner. Lastbiler 
og biler har problemer ved 
rundkørsler med at se spe-
cielt cyklister, og det argu-
ment køber jeg. 

Som cyklist og indeha-
ver af kørekort til det hele 
og vidne til flere grumme 
højresvingsulykker med 
lastbiler er lyskryds et must 
og en nu og her ting. Så 
kære læser, tak for at have 
fulgt med så længe - vil du 
ikke skrive, poste eller an-
den SoMe til politikerne på 
Christiansborg, til politiet, 
til kommunens budgetfor-
handlinger for at få hugget 
denne trafikknude over til 
gavn for alle. 

DEBAT/mAD/sommER

BRYGGEMAD 
MED BROOKER

Øvelse gør mester
På disse linjer plejer omdrejningspunktet at være mad - men ikke denne gang. Denne klumme kommer derimod til at 
handle om sommerferie i Danmark, og hvorfor man skal øve sig på noget, før man bliver god til det
Tekst og foto: Stephan 
Øhlers Brooker
Foto: Flickr/Iain Cuthbertson
redaktion@bryggebladet.dk

I min familie holder vi som-
metider ferie i Danmark, 
hvilket, når vejret arter sig, 
er yderst tilfredsstillende. 

Når vi gør det, har vi base 
i vores eget sommerhus 
- væk fra byens lys, larm 
og høje puls, i hjertet af 
udkantsdanmark - tæt på 
vand, strand og skov. 

Når man bor i en lejlighed 
på Bryggen, kan det være 
befriende at komme på lan-
det og indånde den rene, 
næsten partikelfrie luft. 
København og Bryggen er 
et dejligt habitat, med alt 
det, som byen kan tilbyde, 
men der er også noget 
befriende over at forlade 
byen, de mange mennesker 
og den høje puls bare for en 
stund for så at vende tilbage 
revitaliseret fra landlig idyl.

En af de sysler, der følger 
med et sådant sommerhus, 
er græsslåning - en pligt 
som jeg holder af. Det er 
tydeligt, hvor man har væ-
ret, og hvad man mangler - 
yderst tilfredsstillende. Og 
i modsætning til bekendte, 

som er husejere - de nyder 
det ikke på samme måde, 
da det for dem er en ugent-
lig forpligtelse.

Mekaniske 
udfordringer
Sidste efterår begyndte 
græsslåmaskinen at hoste 
og hakke lidt, og som den 
ikke mekaniske type, som 
jeg er, løste jeg det med 
universalløsningen, som 
fungerer i mange andre af 
livets sammenhænge - gaf-
fatape!

Et stykke gaffatape til at 
holde tændrørshætten fast, 
som ikke længere greb om 
tændrøret, fremstod som 
den bedste løsning.

Efter et par slåninger 
med gaffamaskinen gik det 
op for mig, at det forment-
lig ikke var en langsigtet 
løsning, så jeg måtte ty til 
selvhjælps-opslagsværket 
nummer 1 - youtube! Vi-
deoer, der kunne forklare, 
hvorledes en sådan tænd-
rørshætte skulle skiftes. 

Straks var jeg klar over, 
hvordan problemet skulle 
løses - og jeg skyndte mig 
ned til den nærmeste for-
handler for at erhverve mig 

en tændrørshætte.
Skuffelsen var stor, da 

mit nyerhvervede produkt 
ikke passede på maskine-
riet - og dette på trods af, 
at jeg havde haft den gamle 
del med for netop at undgå 
dette scenarie!

Alt imens fortsætter 
græsset med at vokse og 
når højder, der gør, at nød-
beredskabsplan 1 sættes i 
værk, da børnene ellers vil 
forsvinde, når de går i ha-
ven.

Udstyret med et par spe-
cialøl fra skuret bevæger 
jeg mig ind til naboen og lå-
ner en funktionel græsslå-
maskine uden gaffatape - 
og får holdt væksten i skak.

På trods af at være udsty-
ret med model og fabrikat 
er det alligevel forgæves, 
da jeg ad flere omgange for-
søger at erhverve mig den 
manglende del.

Tændrør og religion
I et sidste desperat forsøg 

kommer jeg græsslåma-
skinen i bilen og finder et 
værksted i et forsøg på at 
få dette voksende problem 
løst - på dette tidspunkt 
bruger jeg de fleste af mine 

vågne timer på at spekulere 
over, hvordan denne gordi-
ske knude kan løsnes.

Men da mekanikeren 
ikke er på job, og der i øv-
rigt er en månedlang kø 
for at få maskinen retur 
efter indlevering til lidt 
mekanisk massage, må jeg 
endnu en gang, nedslået og 
uforløst, køre retur - nu er 
det ikke længere kun ma-
skinen, som er ukampdyg-
tig, min mandlige stolthed 
er nu påvirket.

Bare kokke
Som en religiøs åbenba-

ring slår det mig, at der er 
en lokal mekaniker i en af 
de mindre byer, som jeg 
passerer på min køretur 
tilbage. 

Jeg taler med ham, han 
kigger på mig, han kigger 
på maskinen, hvorefter han 
kigger på mig igen. Så tager 
han den ledning, hvorpå 
den famøse tændrørshætte 
burde sidde, klikker den 
fast på tændrøret og siger: 
“Ja værsgo”.

Maskinen virker uden 
tændrørshætte, og forma-
ninger om at passe på i vådt 
vejr tager jeg til mig med 

våde øjne.
I filmen “I Kina spiser de 

hunde”, hvor dele er opta-
get på Bryggen, lyder et 
citat: “Vi er jo bare kokke”.

Det er det citat, der re-
sonerer i mit hoved efter 
oplevelsen med græsslåma-
skinen - for jeg er jo bare 
kok, og hvordan skulle jeg 
kunne vide noget om meka-
nik og tændrør.

Derfor må lektien være, 
at man skal øve sig for at 
blive god til noget, og der-
for er det nok også bedst, 

at der på disse linjer næste 
gang nok en gang kommer 
til at stå noget om mad - det 
lover jeg at have øvet mig 
på.

selv en kok kan komme til kort i mødet med inmaden på en 
græsslåmaskine.

en aften i juni: sankthans og 
fodbold

Der var plads til 8.500 tilsku-
ere til TV2’s storskærms ar-
rangement i den sydlige del 
af Havneparken, hvor TV2 
havde placeret deres EM-
studie og viste samtlige fod-
boldkampe under EM-2024 
fra den 14. juni til
14. juli. 

Til sankthans, midt i 
Havneparken, måtte Skot-
land, Ungarn, Schweiz og 
Tyskland konkurerer med 
Kindsight, Rosario Smo-
wing, Beni & Chango med 
Tiempo Cuba som optrådt 
til sankthansfesten.

Begge arrangementer kun-
ne afholdes samtidig uden 
større problemer.

Jazz by the Sea, som har 
været en del af Copenhagen 
Jazz Festival siden 00’erne, 
med placering mellem
kulturhuset og havneløbet, 
med plads til lidt over 1.000 
tilskuere, blev derimod af-
lyst i år fordi Københavns 
Kommune ikke mente, at 
der kunne afholdes to stør-
re arrangementer side om 
side i Havneparken. ljg

sankthansbål i centrum. 
For en kort stund kunne der 
drages opmærksomhed til 
andet end EM i fodbold i 
Havneparken. 
Foto: David Andersen Co-
penhagen Drone/Kulturhuset 
Islands Brygge
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Advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

Alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

Apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

ejendomsmæglere
Estate Amager – Eldrup & Bast
Islands Brygge 7
33 21 00 04 · www.estate.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk
bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer
Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere

Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Hundeklip
Dittes Hundeklip
Islands Brygge
info@ditteshundeklip.dk
www.ditteshundeklip.dk

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk 

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
Heidi Sahlgreen
Leifsgade 16, 5. th
26 55 28 27 · aktivforandring.dk

ACT Klinikken v. Ole Taggaard Nielsen
Weidekampsgade 49, st. tv.
www.actklinikken.dk

Rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.fcib.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

skønhedsklinikker 
Hos Amal
Egilsgade 4
20843136 - www.HosAmal.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

Zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201

Optagelse i Fagregisteret:  
Send mail til fagregister@bryggebladet.dk
Pris: 420 kr. for 10 udgivelser med tre tekstlinjer (maks. 35 anslag 
inkl. mellem-rum per linje). Ekstra linjer: 80 kr. per linje. 
Priser eksklusiv moms
Fagregisteret kan også ses på www.bryggebladet.dk

OPSLAGSTAVLEN til køb-salg-bytte og lykønsk-

ninger. Opslag på siden er gratis for private. 

Dog koster boligannoncer 30 kroner i frimærker, 

der sendes til Leifsgade 7. Skriv kort og præcist 

til redaktion@bryggebladet.dk. Redaktionen 

forbeholder sig ret til at redigere opslagene.

Test din viden om 
islands Brygge

1. Boldklubben Hekla blev stiftet i 1926. Men hvornår 
oprettet BK Hekla en ungdomsafdeling?   

    
 a. 1927
 b. 1957
 c. 1997
 
2. Den første Kulturhavn blev afholdt i 2002, hvor 

de fleste aktiviteter foregik på Islands Brygge. 
Kulturhavn afholdes den 24. og 25. august i år, men 
hvor foregår aktiviteterne? 

 a. Islands Brygge og Nordhavn
 b. Islands Brygge og Teglholm Brygge
 c. Nordhavn og Teglholm Brygge

3. Bryggens Bog- og  Papirhandel, etableret i 1942 
og ophørte i 2012, havde adresse på gaden Islands 
Brygge. Hvad finder man i lokalerne i dag? 

 a. Joe and the Juice 
 b. Hart Bageri
 c. Sexologiskolen

4. Amager Ro- og Kajakklubben kunne fejre en ol-
sølvmedalje i 2008, da en af deres medlemmer fik en 
andenplads i Beijing. Hvem?
 

 a. Kim Wraae
 b. René Holten Poulsen
 c. Karsten Poulsen

(se svarene på side 18)

islands Brygge Bad-minton

Har ledige pladser på ‘mikroton’ for børn på 3-4 år og på ‘mini-ton’ for børn på 5-7 år 

med opstart i uge 33. Træning foregår på skolen på islands Brygge. 

Læs mere på ibbad-minton.dk 
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Læs mere på 
bryggenet.dk

Fakturering for 
tv-pakker frem-
rykkes
Fra og med næste kvartal 
vil opkrævning af betaling 
for tv-pakkerne fra Norlys 
ske en måned tidligere end 
hidtil.
Det vil sige, at fjerde kvar-
tal 2024 vil skulle betales 
i september, første kvartal 
2025 i december og så 
videre.
Ændringen skyldes 
opkrævningsteknik hos 
Norlys og Byggenet håber, 
at dette ikke giver anled-
ning til udfordringer hos 

brugerne.

Gratis hjælp til 
optimering af dit 
trådløse netværk
De hyppigste problemer 
Bryggenets brugere ople-
ver, er relateret til bruger-
nes eget udstyr, specielt 
trådløse net (wifi). Bryg-
genet tilbyder derfor gratis 

hjælp fra en teknikker, 
som hjælper med at opti-
mere din wifi-oplevelse. 
Teknikeren vil først forsøge 
at afhjælpe udfordringen 
med dit trådløse net ved 
at guide dig igennem de 
mest almindelige løsnin-
ger og problemstillinger. 
Hvis dette ikke hjælper 
på hastigheden, så vil 
teknikeren vurdere om der 
er grundlag for et hjem-
mebesøg.
Ved et hjemmebesøg 
foretager teknikere en 
gennemgang af din nuvæ-
rende wifi-løsning, med 
det formål at finde frem 
til årsagen for udfordrin-
gerne. Som en del af gen-
nemgangen vil teknikeren 
også sikre, at din trådløse 
router er indstillet korrekt 
for at få den bedst mulige 
oplevelse.
Teknikeren vil som afslut-
ning på sit besøg komme 
med en anbefaling til, 
hvad der yderligere kan 
foretages for at få det 
bedste ud af din internet-

forbindelse. Her kunne 
mulige optimeringsforslag 
være en bedre placering 
af den trådløse router, 
udskiftning af den trådløse 
router eller udbygning af 
det nuværende signal. 
Bryggenet dækker om-
kostningen til teknikerbe-
søget, og hvis du ønsker at 
tage imod et optimerings-
forslag, så vil du få oplyst 
prisen for dette inden 
arbejdet startes.
For at få hjælp til dit tråd-
løse net skal du blot ringe 
til Kundeservice på 33 
2300 99, hvor Fiberby sid-
der klar til at hjælpe dig.

Kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og 
framelding af tjenester, 
faktura og abonnements-
vilkår. 

Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du 
vil melde om fejl på de 

tjenester du modtager. 
Kundeservice leveres af 
de firmaer, der står for 
vore tjenester, så der er 
forskellige kontaktpunkter 
og åbningstider for hhv. 
internet og tv.
Internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betje-
ning 
Mandag til torsdag kl. 9 
– 18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en 
e-mail til support@fiberby.
dk.

TV
Kundeservice leveres af 
Norlys.
På telefonen (88 303030) 
ydes der personlig betje-
ning 
hverdage kl. 08:00-21:00
weekender og helligdage 
kl. 09:00-17:00
Du kan også sende en e-
mail til: 
kontakt.digital@norlys.dk

Bryggenets priser

Internet
1000/1000 Mbit/s: 75 kr./
md.

Tv
Lille pakke: 220 kr./md.
Mellem pakke: 489 kr./md.
Stor pakke: 739 kr./md.
VælgSelv 10 inkl. lille 
pakke: 415 kr./md.
VælgSelv 20 inkl. lille 
pakke: 505 kr./md.
VælgSelv 30 inkl. lille 
pakke: 575 kr./md.

1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.

er det endelig tid til at starte med at træne?
Sommeren er ovre, og du er endelig klar til at tage tyren ved hornene - du skal starte i et træningscenter. Læs med 
her og få hjælp - og mod - til at komme afsted.

Tekst: Morten Nørgaard 
Pedersen
Foto: Sebastian Olesen
redaktion@bryggebladet.dk

Efter en god og lang som-
mer, hvor du forhåbentlig 
har nydt solen enten i Dan-
mark eller i udlandet, så er 
det tid til at komme i gang 
med træningen igen. Det 
kan være meget angstpro-
vokerende at træde ind i et 
træningscenter for første 
gang.

Måske har du tidligere 
stiftet bekendtskab med et 
løbebånd eller en kondicy-
kel, men et fitnesscenter 
har så mange flere mulig-
heder, som kan virke uover-
skuelige, hvis du ikke er 
forberedt. Derfor er forbe-
redelsen et vigtigt skridt i 
at komme ned i centret.

Vær godt klædt på 
inden du står i centret
Inden du træder ind i cen-
tret, er det en god idé at 
have et træningsprogram i 
hånden - enten i papirform 
eller på din mobiltelefon. 
Træningsprogrammet fun-
gerer i starten som en hjælp 
til at vide, hvad du skal gøre. 

Dit mål for de første par 
træninger er, at du kan 
finde maskiner, håndvægte 
og danne dig et overblik 
over det i netop dit center. 

Har du nogle venner, kan de 
formentlig hjælpe dig - og 
ellers er Google og YouT-
ube din bedste ven. På den 
måde, kan du være mere af-
slappet i centret og om ikke 
andet virke, som om du ved, 
hvad du laver.

Det er nemt at føle sig 
som Palle alene i verden 
i starten. Et træningspro-
gram gør, at du ved, hvad 
du skal lave, og den struk-
tur giver en tryghed.

Alle starter et sted - 
start stille og roligt ud 
med vægtene

For at det bliver en god op-
levelse, og du har lyst til at 
komme igen og igen, er det 
vigtigt, at du ikke presser 
dig selv for hårdt i starten. 
Dine muskler og led skal 
vænne sig til nye bevæ-
gelser, og du bliver med al 
sandsynlighed ret øm efter 
det første par uger. Skru 
helt ned for vægten, så din 
ømhed ikke holder dig fra 
at gå i centret.

Der er mange forskellige 
mennesker i et fitnesscen-
ter. Der er mange, der er 
stærkere end dig, og det er 
helt okay! Selvom det kan 
være svært, skal du ikke 
sammenligne dig med folk i 
centret - de har sikkert træ-
net i mange år og har derfor 

både styr på teknikken og 
måske mere muskelmasse.

Vægtene skal nok stige, 
hvis du kommer ned i cen-
tret. Hver gang, du laver en 
øvelse, bliver du dygtigere 
til øvelsen. Du skal nok 
blive stærk - men det er no-
get sjovere, når det ikke gør 
ondt i en uge efter træning!

spørg om hjælp fra 
folk, der ved, hvad de 
laver!

De fleste træningscentre 
har instruktører, der kan 
hjælpe dig i gang på en god 
måde. De kan instruere dig 
i, hvordan du bruger maski-
nerne, hvordan du finder 
rundt i centret, og de kan 
skabe fundamentet for en 
god start i træningscentret. 
De kan som regel hjælpe 
både med træningspro-
grammer og instruktion, 
hvor de følger dig i et par 
træningssessioner.

Når du har fået den in-
struktion, burde du være 
klar til at stå på egne ben. 
Men selvom du har fået en 
grundig instruktion, kan 
du have spørgsmål til øvel-
ser eller teknik eller andre 
uforudsete ting. Hvis du 
kommer i den situation, 
skal du ikke være bange 
for at spørge om hjælp! Du 
kan enten spørge dine ven-

ner eller andre medlemmer, 
hvis du ikke forstyrrer dem 
- så kan du måske tilmed få 
nogle nye bekendtskaber, 
der også styrketræner i de-
res fritid.

Der er ingen skam i at 
spørge om hjælp til at blive 
“spottet” i en øvelse, eller 
hvis du er i tvivl om udfø-
relsen af en øvelse. Det er 
bedre at spørge end at ska-
de sig selv eller helt droppe 
en øvelse.

Få flere tips til din træning 
på mnptrainingclub.dk eller 
følg @mnptrainingclub på 
Instagram, TikTok og Face-
book.

sommeren er ovre, og det 
er tid til at starte op med at 
træne igen. Enten for første 

gang eller efter ferien. Her er 
din guide.
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Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Kongelundsvej 308, 2770 Kastrup
www.drachmannbegravelser.dk TAk FoR 

sTøTTEN

Test din viden - svar

1. (c). 1997.
2. (c). Nordhavn og Teglholm Brygge.
3. (a). Joe and the Juice
4. (a). Kim Wraae. Han deltog i en toerkajak sammen med René 
Holten Poulsen på 1000 meter distancen. 

NeUMANNS 
NATUR

græsseligt græs eller grønt guld
Hø i ørerne, halm i træskoene, tærske langhalm, en tur 
i sengehalmen, søge andre græsgange og græsset er 
altid grønnere. Græs er i sproget, i vores maver, i vores 
vægge, på tagene og i sengene i tusinder af år

Tekst og foto: Thomas 
Neumann
redaktion@bryggebladet.dk 

 
Græsseligt synes mange, 
når vejgrøfter, rundkørs-
ler, domiciler og private har 
græsset lidt halvlangt. Men 
insekterne stortrives, og na-
turen får en lille bitte smule 
medvind. Græs er en blom-
sterplante som mælkebøtte, 
erantis med flere. Blomster-
ne er blot så små, at man ikke 
kan se dem, og de mangler 
de farverige kronblade. De 
mere end 200 græsser, vi 
har, er alle vindbestøvede, og 
derfor ser man ikke insekter 
sværme omkring græs. Til 
gengæld lider mange, når alt 
græspollen hvirvles gennem 
luften. Det sker ofte tidligt 
om morgenen, og hold fast: 
støvbladene, hvor al pollenet 
findes, kan vokse med 1 mm 
i minuttet. Der lever mange 
dyr i græsset, af græsset 
og på græsset, eksempelvis 
randøjer (sommerfugle), ed-
derkopper og græshopper.

 græs i alt

Ris er en græs, majs er en 
græs, havre, hvede, rug og 
byg er græs, så verden spiser 
græs, og det gør mange dyr 
også – alle dem, vi spiser, 
minus fisk. Lige nu vokser 

græsset med op til 5 cm om 
dagen, så heste og køer får 
lidt indenbords. Alle vores 
forfædre og -mødre er produ-
ceret og undfanget i halm, da 
der var rigeligt af det i gamle 
dage. Stråene var meget hø-
jere end i dag, og alt blev jo 
brugt. Os på det gamle Bryg-
gen har alle græs i væggene, 
da sivet, man brugte til at 
holde på mørtelen, også er 
græs. Og så er/var der alle de 
stråtækte tage.

 Alle vores kornsorter 
skal sås hvert år, det kalder 
man enårige. Men meget 
græs er næsten udødeligt. 
Se eksempelvis på de fleste 
græsplæner. Her kan græs-
set visne om vinteren, men 
under jorden lever rødderne, 
og de sender nye skud op om 
foråret. På den måde sparer 
græsset en masse energi ved 
ikke at skulle producere frø, 
som egentlig er en nød.

 en halv meter i 
sekundet
Man har engang målt, hvor 
langt rodnettet var på en en-
kelt kornplante om efteråret, 
og det var cirka 90 km. Det er 
svært at fatte, men samlet set 
har rødderne vokset en halv 
meter i sekundet. Græsser 
giver respekt.

 Så nik anerkendende 

og nyd synet af de forskel-
lige græsser, I møder på jeres 
ture på fælleden. Det er svært 
at være på fornavn med græs-
ser, da de er virkelig svære 
at bestemme. Glæd jer så 
over navne som fløjlsgræs, 
rød svingel, almindelig kvik, 
rapgræs, hjertegræs, hunde-
græs, og i tø-hø afdelingen 
findes der arter med navne 
som stiv, skede og kneppe 
star.
Men lad de gode græsser 
vokse vildt, på nær lige hvor 
der skal spilles fodbold eller 
rundbold.

 100-meter skoven
Hvis man går ind på fælleden 
fra Halfdansgade, kan man 
på de første blot 100 meter 
møde en fastboende huns-
nog, som man naturligvis 
skal lade være og holde hun-
den fra. Kigger man op, mø-
der man spurvehøg, skovska-
de, gransanger, skovspurv og 
den evigt charmerede gærde-
smutte, der virkelig kan lave 
støj. Hvis den blev forstørret 
til én i ko-størrelse, ville man 
kunne høre dens pip i Rom.
 

Byg, en græs der kan genkendes 
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HANS TAUSENS KIRKE
islandsbryggessogn.dk

 

 
GUDSTJENESTER

Sognepræst Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Lars Ahlmann Olesen
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Jeanette Sauerberg
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Sogne- og studenterpræst  
Inger Lundager
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag fridag

Studenter- og sognepræst
Camilla Aggersbjerg
Tlf.: 51 41 10 50 – mail: caag@km.dk
Mandag fridag

Organist Britta Bugge Madsen
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag fridag Kirkens kontor

Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Følg os på  
Facebook og Instagram

HANS TAUSEN VENDER 
HJEM  
TORSDAG DEN 29. AUGUST KL. 16 

Vi fejrer, at Hans Tausens Kirke fylder 100 år med en koncert 
for børn. 

Det er med Sigurd Barrett, og efter koncerten er der lagkage 
og boller i kirkens have. Det er med gratis adgang, og det er 
først til mølle. 

ULVETIME OM HØST OG 
TAKNEMMELIGHED     
ONSDAG DEN 21. AUGUST KL. 17
På landet har de travlt med at høste, og vi kigger på de forskellige frugter 
og grøntsager. Vi skal synge, danse og høre historie om gaven, der blev 
ved med at give. 

Bagefter er der fællesspisning i salen. Pris: 30 kr. for voksne, børn spiser 
gratis. Der er ikke tilmelding. 

BØRNEFØDSELSDAG: 
KONCERT MED SIGURD 
BARRETT 
SØNDAG DEN 8. SEPTEMBER KL. 14

Søndag den 18. august 
kl. 11 
Højmesse  
med sognepræst Inger Lundager 

Søndag 25. august 
kl. 11 
Højmesse 
med sognepræst Camilla 
Aggersbjerg 

Søndag 1. september 
kl. 11  
Højmesse 
med sognepræst Lars Ahlmann 
Olesen 

 
Søndag 8. september 
kl. 11  
Højmesse 
med sognepræst Ghita Katz 
Olsen 

Søndag 15. september
Kl. 11
Højmesse
med sognepræst Lars Ahlmann 
Olesen

Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

15. august 2024

Foto: Britta Ege

Det seneste år har der ingen statue været af Hans Tausen i vores kirke 
med samme navn. Men det ændrer sig den sidste torsdag i august, hvor 
den nye bronzestatue indtager sin nye plads foran kirken. 

Det bliver markeret med en introduktion af kunsthistoriker Bente Scavenius, 
festlighed, sang og noget godt til ganen. 

Kom og hyg dig med os til vores onsdagscafé. Vi starter igen efter 
sommerferien og byder på fællessang fra Højskolesangbogen - 
akkompagneret af lækker kage og en dejlig kop kaffe. 

Det er gratis. Tilmelding er ikke nødvendig - du dukker bare op. 

ONSDAGSCAFÉ MED 
FÆLLESSANG 
ONSDAG DEN 28. AUGUST KL. 13:30 

Har du lyst til at få indflydelse på, hvad der sker i vores kirke på 
Bryggen? 

Bliv en del af dit lokale menighedsråd, og vær med til 
skabe liv og fællesskaber for naboer - børn, unge og ældre på 
Islands Brygge. 

Du bestemmer, hvad din kirke kan. Lyder det som noget for dig? 

Læs mere her: https://abmr.dk/islands-brygges-sogn/ 

MENIGHEDSRÅDSVALG 
2024 
TIRSDAG DEN 17. SEPTEMBER KL. 19 

Elsker du og dit barn musik? Tumlingemusik er et godt bud på at dyrke 
det! Det er for børn i alderen et til tre år, som skal have en voksen med. 

Tumlingemusik varer en time og er om onsdagen klokken 15. Det koster 
200 kroner for forløbet, som begynder den 4. september og slutter 
den 9. oktober. Du kan tilmelde dig på vores hjemmeside. 

TUMLINGEMUSIK  
ONSDAGE KLOKKEN 15 

Kalder alle børn i 0. til 2. klasse! Spirekor starter nu op igen efter 
sommerferien og første gang er 28. august klokken 16. 

Vi synger i tre kvarter, og det er blandt andet kanon, børnesange og 
salmer, som vi kaster os ud i. Korleder er Stephan Haagensen. 

Du kan læse mere og tilmelde dig gennem hjemmesiden. 

SPIREKOR  
ONSDAGE KLOKKEN 16 

Skal du og din baby være med til babysalmesang? Mandag den 19. 
august starter holdene op igen efter en velfortjent sommerferie. Og 
holdet kører helt indtil efterårsferien i uge 42. 

Babysalmesang byder på rytmik, hyggeligt samvær og selvfølgelig også 
sang. Underviser er Anne Sophie Hjort Ullner. Det koster 300 kroner for 
hele forløbet, og du kan tilmelde dig via vores hjemmeside. 

BABYSALMESANG   
MANDAGE KLOKKEN 9, 10 OG 11 




